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Предстоящото увеличение 
на минималната заплата у нас 
не изпълнява изискванията 
на европейската директива. 
това стана ясно от думите на 
евродепутатите Денис Радтке 
от енП и Ахнес Йонхериус 
от Прогресивния алианс на 

социалистите и демократите 
по време на онлайн брифинг 
относно европейската схема 
за минимална заплата. 

в момента МРЗ е 780 лв. 
и е под определения европей-
ски праг. 

При тази висока инфлация 

трябва политиците да дейст-
ват бързо, веднага, катего-
рична бе Йонхериус по повод 
транспонирането на европей-
ската директива за адекватна 
минимална заплата. 

евродепутатите са катего-
рични, че приетото нараства-

не на минималната заплата от 
депутатите не е задоволител-
но, необходимо е поне 80% от 
работещите да бъдат обхва-
нати и от колективно трудово 
договаряне.

Звучна
плесница

сивата икономика у нас надхвърли 33%

вдигнете минималната
работна заплата
Необходимоепоне80%отработниците
дасаобхванатиотколективнодоговаряне
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Оценявана на 33,1% от официалния БВП, сивата икономика в Бъл-
гария е най-голямата в Европа. След България се нарежда Хърватия с 
29,7%. В голяма част от останалите страни тя се оценява на под 23%.

вучна европейска плесница полу-
чиха работодателите по повод рав-
нищата на минималното заплащане 
у нас. то трябва да е 50% от средна-
та заплата, отсече европарламентът. 
както искаха и социалистите в мина-
лия парламент, като 41 пъти вкарва-
ха предложение тя да стане 850 лв. 
още тази година - нещо, което отго-
варяше на европейската директива.

но не би. всички други партии в 
парламента въртяха, сукаха и накрая 
предизборно решиха от догодина 
това да се случи. 

Минималната заплата е създа-
дена, за да се търси социална спра-
ведливост и да се ограничи експло-
атацията на евтината работна ръка, 
която у нас наброява повече от по-
ловин милион наети.  България е на 
първите места по брой работещи бе-
дни и по неравенства. 

Работодателите, разбира се, че са 
против. Увеличението на заплатите 
за тях означава повече осигуровки, 
повече данъци. но заради неспра-
ведливо ниското заплащане на тру-
да у нас масово хората хукнаха по 
европа и света да си изкарват хля-
ба. което задълбочи демографската 
криза дотам, че сега работодателите 
се оплакват от сериозен недостиг на 
работна ръка в повечето сектори. и, 
хайде, да внасяме от чужбина работ-
ници, защото били съгласни на по-
малко пари. само че така нито ико-
номика, нито стабилност, камо ли 
просперитет можем да имаме.

З

Нора СТОИЧКОВА
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сърбия 
и косово 
одобриха 
плана на Ес

„лудогорЕц” 
взима 
национала 
нЕдЕлЕв

Деца от 11 детски градини и 13 училища в Хасково украсиха в бяло и червено дърветата в централната част

вкадър

снимкибта

корнЕлия нинова:
има спЕкула. 
рЕшЕниЕто 
Е таван на цЕнитЕ

пЕт тЕца 
на ковачки 
укрили 
74 млн. Евро

кьовЕши 
подхваща 
и рЕмонта 
на „графа”

ЕвродЕпутати:

Честита Баба Марта!

Още на стр. 11
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след многократно предлагане от БсП за 
установяване на механизъм за определяне на 
минималната заплата, в края на 48-ото Нс се 
прие най-ниското за страната възнаграждение 
да е 50% от средната брутна заплата и така бе 
отхвърлено предложението на левицата то да е 
поне 50% от нея. Не бе прието и предложение-
то на БсП новият механизъм да се прилага от 
1 юли т.г. той ще стане факт едва от 1 януари 
2024 г. 

Изказването на Йонхериус на практика по-
твърди правотата на социалистите. срокът всяка 
държава от Ес да транспонира в националното 
си законодателство директивата е 2 години, до 
15 ноември 2024 г. 

По думите на Йонхериус "сега сме изпра-
вени пред криза на покупателната способност, 
държавите не трябва да чакат 2 години, а сега, 
при условията на тази висока инфлация, трябва 
политиците да действат бързо, веднага". 

Йонхериус бе категорична, че всеки трябва 
да може да си купи храна, но и да живее норма-
лен живот - да може да си позволява мобилни 
услуги и т.н. тя каза, че в Нидерландия, откъде-
то е, има тласък към нарастване на минималната 
заплата. По думите й България трябва да акцен-
тира на колективното трудово договаряне.

В средата на февруари българските работо-
дателски организации сезираха еврокомисаря 
по работни места за промените в Кодекса на 
труда, които според тях нарушават правото на 
Ес. "От Брюксел не можем да кажем колко да 
е минималната заплата в България, ние искаме 
всяка страна членка да оцени дали минимална-
та заплата е адекватна. дали да е 60% от брут-
ната медианна или 50% от брутната средна", 
коментира Йонхериус, която е съдокладчик по 
евродирективата. По думите й твърденията на 
българските работодатели са неоснователни. 
"Не искам да бъда груба, но това просто са глу-
пости", каза тя.

Обикновено българските работодатели са 
против ръста на минималната заплата с аргу-
мента, че ще се разрасне сивата икономика. де-
нис Радтке коментира, че темата за черния пазар 
винаги съпътства политическия дебат, но спо-
ред него "работа на черния пазар е престъпление 
и тогава решението ще е у властите". Йонхериус 
каза по този въпрос, че е необходимо държавите 
да имат силни инспектори и инспекции по тру-
да, с достатъчно служители, за да може да реаги-
рат при нарушения.

Вдигнете 
минималната
работна заплата

Пет централи, свързвани с консул-
танта Христо Ковачки, са скрили доку-
ментално близо 2 млн. тона въглеродни 
емисии и така са си “спестили” поне 74 
691 047 евро за пет години. тази сума е 
трябвало да дадат за закупуване на квоти, 
които да покрият това замърсяване. това 
сочи експертен доклад “скритата карти-
на на замърсяването с въглероден диок-
сид: как несъответствия в данните обла-
годетелстват топлоелектроцентралите от 
кръга “Ковачки”, направен по поръчка от 
Екологично сдружение “За Земята”.

Заключенията в него се оповестяват 
ден след като над 150 полицейски слу-
жители, ГдБОП и дАНс извършиха 
проверки във въглищни електроцентра-
ли и топлофикации в 11 града. Обектите 
са свързвани с Ковачки, а Европейската 
прокуратура обяви, че става въпрос за 
мащабна акция по информация за извър-
шени измами за милиони евро, свързани 
с недеклариране на емисии на парнико-
ви газове от години. 

сега от доклада става ясно, че топ-
лофикациите в Перник и сливен и те-

цовете “Бобов дол”, “Брикел” и “ма-
рица 3” са изхвърлили, без да отчетат, 
1 957 682 т въглероден диоксид, като 
са укрили това с различни технически 
способи докладът обхваща годините 
между 2017-а и 2021-ва и използва пуб-
лично достъпни данни за използваните 
количества горива, емисионните фак-
тори и емисиите на парникови газове 
на инсталациите. спестяването на част 
от емисиите в подаваните от тецовете 
данни е невъзможно да се случи без съ-
действието на фирми-верификатори на 
емисиите, отбелязва екосдружението.

Почти цялата документация на тЕЦ 
“Бобов дол” е била иззета при проверката 
на дАНс и ГдБОП. Има и разпитани по 
досъдебното производство, започнало по 

сигнал, съобщи изпълнителният директор 
на дружеството инж. Любомир спасов. 
той добави, че няма никакви притесне-
ния за проверката, която била преднаме-
рена. според него няма да се стигне до  
затваряне на тЕЦ “Бобов дол”.

топлофикацията във Велико тър-
ново е оказала пълно съдействие и е 
предала всички изискани документи 
по проверката, заяви изпълнителният 
директор на дружеството Александър 
димитров и отрече да има нарушения 
в топлоцентралата.

“Няма такова нещо, категорично го 
заявявам, никакъв проблем с емисиите. 
Няма задържани. Абсолютно всички 
документи, които са изискали компе-
тентните органи, са били предадени. 
Изпълняваме точно и коректно всички 
законови уредби, които са установени 
във връзка с емисиите на въглероден 
двуокис,” коментира той.

“тЕЦ “Брикел” в Гълъбово работи 
в нормален режим, въпреки че и вчера 
продължиха проверките под ръковод-
ството на Европейската прокуратура. 
Изисква се предимно документация”, 
заяви изпълнителният директор на 
дружеството Янилин Павлов. той 
допълни, че няма притеснения и  съ-
действа на 100%.

Европейската прокура-
тура е започнала проверка 
на ремонта на столичната 
улица “Граф Игнатиев”. тя е 
изискала от министерството 
на регионалното развитие и 
благоустройството цялата 
документация по образува-
ната от ведомството провер-
ка на ремонта, съобщи ре-

гионалният министър Иван 
Шишков. той уточни, че 
проверката на европейските 
прокурори е започнала пре-
ди месец и половина-два. 

“Направихме проверки 
във връзка с европейски-
те средства, които тряб-
ва да бъдат изплатени на 
столичната община. Ре-

зултатите на част от тези 
проверки не бяха добри - 
например кръстовището с 
ул. “Цар Иван Шишман”, 
има и пропадания на мес-
та. Проверките на европей-
ската прокуратура са свър-
зани с начина, по който са 
изразходвани и ще бъдат 
изразходвани европейски-

те средства, как е извър-
шен ремонтът и дали са 
спазени всички правила”, 
коментира Шишков.

Ремонтът на улица 
“Граф Игнатиев” започна 
на 7 май 2018 г. и продъл-
жи над година. след това 
последваха ремонти на ре-
монта.

  �
Аида ПАнИКЯн

Финансирането на дет-
ското здравеопазване да 
не става по клинични пъ-
теки. Няма сестри, няма 
педиатри, отделенията са 
в критично положение, а в 
някои райони на България 
смъртността сред децата е 
на първо място в Европа. Не 

се прави анализ на детската 
смъртност. това са част от 
проблемите, които постави 
проф. Георги михайлов по 
време на дискусия за дет-
ското здравеопазване, орга-
низирана от Националната 
мрежа за децата с участието 
на Българската педиатрич-
на асоциация, Национална-
та гражданска инициатива 
“За истинска детска болни-
ца”, бивши депутати. Проф. 

михайлов, който има и 
педиатрична специалност, 
подчерта, че критериите 
на клиничните пътеки не 
са критерии за качество на 
медицинската услуга и за 
комплексност на лечечеб-
ния процес, а това е особено 
важно за лечението на деца. 
социалистът е категоричен, 
че е необходимо възстано-
вяването на училищното 
здравеопазване, което да е 

в основата на профилакти-
ката. Националната детска 
болница е само върхът на 
пирамидата, но без нея пи-
рамидата е без покрив, под-
черта проф. михайлов. 

По време на дискусия-
та бе поставен въпросът за 
кадровата обезпеченост на 
специалността, за недоста-
тъчната профилактика. 

Коментар на стр. 8

Александър морфов е уволнен от 
Народния театър. За това съобщи съ-
пругата му Рени Врангова във фейсбук 
профила си.  По-рано вчера и Велисла-
ва Кръстева написа, че напуска театъ-
ра. скандалът между двамата се заро-
ди преди три месеца. това доведе и до 
оставката на Захари Карабашлиев като 
главен драматург на Народния театър.  
Преди ден морфов заяви, че очаква да 
бъде уволнен. “Закриването на бройка-
та “главен режисьор” означава, че ще 
бъда съкратен и уволнен от театъра”, 
обяви Александър морфов. той каза, 
че не знае за готвената нова управлен-
ска структура на институцията, според 
която неговата длъжност ще отпадне.

СнимкаБТа

При специализирана полицейска операция във варна срещу кражбите 
на моторни превозни средства бяха арестувани над 15 души

„ЗаЗемяТа”:

Пет теца на Ковачки 
„спестили“ 74 млн. евро
Българскивъглищницентраливероятно
салъгализавъглероднитеемисиисгодини

Европрокуратурата проверява 
и ремонта на ул. „Граф Игнатиев“

Проф.ГеорГимихайлов:

Парите за детско здраве да не 
идват от клинични пътеки

Морфов е 
дисциплинарно 
уволнен от 
Народния театър
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"решението за референдум за дж-

ендър идеологията беше взето от за-

седанието на конгреса. Европейският 
съвет и Европейската комисия приеха 
решение, с което задължават всички 
държави, нератифицирали истанб-

улската конвенция, незабавно да я 
приемат, а Конституционният съд на 
българия я е обявил за противокон-

ституционна", заяви водачът на лис-

тата в 24 мир софия и член на Нс 
на бсП георги свиленски в телеви-

зионно интервю. той припомни, че 
партията се противопостави на на-

влизането на джендър идеологията у 
нас чрез предложението за изменение 
и допълнение на Закона за защита от 

домашно насилие, който не бе приет. 
документът  предвиждаше, че 6-го-

дишно дете може да подаде сигнал в 
съдебната система срещу родителите 
си затова, че му е упражнено "насилие 
чрез бездействие", да бъде изведено от 
родителите, да бъде дадено на частна, 
външна, международна или каквато и 
да е организация, финансирана неясно 
откъде да го гледа и обучава", комен-

тира свиленски. По думите му вноси-

телите на законопроекта са посочи-

ли, че за "насилие чрез бездействие" 
се смята, ако дете иска да изяде три 
шоколада, а родителите му дават два. 
"За подобно елементарно нещо може 
вашето дете да бъде изведено от се-

мейството и да бъде дадено на такива 
организации. то не може да се върне 
при родителите си, докато не завърши 
делото", поясни свиленски.

"искаме чрез референдум да ста-

не ясно, че българите са против тази 
идеология, обучение и внушение на 
децата, и тя няма да бъде прилагана 
до 18 години. За бсП е важно това да 
е гарантирано, за да спасим българ-

ските деца, а не за да ни донесе гласо-

ве. Зад пропагандирането на джендър 
идеологията стоят много пари и силни 
структури, които ще натиснат и бъл-

гарската правосъдна система", обясни 
свиленски. той не може да си пред-

стави, че има родител, който не би 

подкрепил допитването.  
Освен недопускане навлизането 

на джендър идеологията, свиленски 
посочи, че за бсП са важни въпроси-

те, свързани с високата инфлация и 
повишението на цените на хранител-

ните стоки. той отново потвърди, че 
левицата предлага таван на цените на 
стоките в малката потребителска кош-

ница, както е направено в Унгария, 
гърция, испания, Франция. 

"бсП е в отлична кондиция, реги-

стрирани са всички листи без никакво 
напрежение. Започваме да работим 
за нашите кандидати, за да може да 
постигнем добър резултат", каза сви-

ленски.

"бсП за българия" ре-

гистрира листите с кандидати 
за народни представители във 
всички 31 многомандатни из-

бирателни района. Водачът на 
листата в Плевен проф. румен 
гечев заяви, че ще работи под 
мотото "мир, социална спра-

ведливост и просперираща 
икономика".

Основната цел, която си 
поставяме в следващото На-

родно събрание, е да продъл-

жим социалната политика на 
"бсП за българия", като уси-

лията ни ще бъдат насочени 
към младите, децата и работе-

щите, поясни водачът на лис-

тата в добрич мая димитрова. 
По думите й основните задачи 
за региона са разкриване на 
филиал на медицинския уни-

верситет и рехабилитация на 

водопроводната мрежа.
"В листата ни има извест-

ни пловдивчани - художникът 
матей матеев, патоанатомът 
доц. илия биволарски, ген. 
Йохан Петков, григор стан-

ков. има юристи, финансисти, 
както и най-младият кандидат 
на бсП в българия - на 22 го-

дини. сплотени и обединени 
отиваме на тези поредни из-

бори за по-добри резултати 
за партията и за по-добро бъ-

деще на нашия град и на на-

шата държава", заяви водачът 
на листата в Пловдив иван 
Петков.

бсП регистрира една от 
най-младите листи за народ-

ни представители в Шумен. 
"тръгваме към изборите с 
амбицията да променим дър-

жавата към по-добро. За нас 
основен приоритет остава бор-

бата с неравенствата, контрол 

над растящата инфлация и уве-

личаване на доходите. готови 
сме с мерки, като една от тях 
е таван на цените на основни 
продукти. Ще направим всич-

ко възможно след 2 април да 
има работещо правителство, 
което да гарантира благоден-

ствие, солидарност, прогрес и 
мир като най-важната ценност 
за всяко човешко същество", 
заяви водачът на листата в 
Шумен иван иванов.

"бсП има конкретни мерки 
за справяне с високата инфла-

ция и растящите цени. За цел-

та обаче е важно да има редов-

но и работещо правителство", 
категоричен бе и водачът на 
листата в Кюстендил бойко 
Клечков.

"регистрирахме балан-

сирана листа с експерти във 
всички сфери. младите хора 
в нея са повече от половината. 
Програмата ни е с национал-

ни приоритети за хората във 
всички области, обявихме се 
за мир, за по-високи доходи 
на пенсионери и работещи, 
за таван на цените. бсП про-

дължава да работи по местни 
и регионални проблеми. Ние 
сме единствената партия, ко-

ято винаги е отстоявала оце-

ляването на "марица изток", 
подчерта първият в листата 
на бсП в стара Загора георги 
гьоков.

"и в опозиция, и в упра-

вление доказахме, че основна-

та ни грижа е решаването на 
проблемите на хората и това е 
най-важният ни ангажимент", 
категорична бе водачката на 
листата в ловеч ирена ана-

стасова
"Партиите трябва да по-

стъпят максимално отговорно 
и да се състави работещ каби-

нет, който да изведе държавата 

от кризата. държавата трябва 
да заработи на високи оборо-

ти за да се овладее хаосът във 
всички нива на обществения 
живот", призова водачът на 
листата в русе иван иванов.

"Вярвам, че този път сблъ-

съкът ще бъде на идеи, на по-

литики. Призовавам хората да 
гласуват за програми с разум", 
заяви водачът на листата в 
Хасково атанас Зафиров. той 
подчерта, че бсП ще набле-

гне на социалната тема и на 
проблемите с неравенствата и 
бедността.

Социалистите регистрираха листите си във всички избирателни райони 

ГеорГиСвиленСки:

Референдумът на БСП
ще спаси българските деца
Занассаважниипроблемите,свързанисвисокатаинфлация
иповишениетонацените,заявиводачътналистатав24МирСофия
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българските пациенти имат 
достъп едва до една трета от 
новите терапии, разрешени в 
Европа. това каза деян денев, 
директор на асоциацията на 
научноизследователските фар-
мацевтични производители в 
българия, по време на форум, 
посветен на фармацевтичната 
индустрия. По думите му това 
са 49 от общо 160 терапии и ако 
страната ни иска пациентите да 
имат достъп до иновативно ле-
чение, ще трябва да се направят 
промени в законодателството. 

Клиничните изпитвания, 
които сега се извършват в 
света, са над 7000 в различни 

медицински области, като ос-
новният фокус е онкологията, 
посочи денев. По думите му в 
следващите пет години се оч-
аква пациентите да имат дос-
тъп до нови терапии, насочени 
към централна нервна система, 
онкология, множествена скле-
роза, болест на алцхаймер. те 
ще изискват и нов вид логис-
тично сътрудничество между 
държавата и фармацевтичната 
индустрия.

ако нямаме нов бюджет, се 
очаква отстъпките, които фарма-
цевтичните компании предоста-
вят на Националната здравноо-
сигурителна каса, да надхвърлят 

600 млн. лв., което означава, че 
моделът за възстановяване на 
разходи на касата няма да издър-

жи, допълни денев. според него 
около 21 на сто от бюджета на 
НЗОК е от отстъпки и компенса-
ции, направени от фармацевтич-
ните компании.

Ще трябва да се намерят 
политически сили с воля, за 
да се промени частта за здра-
веопазване от бВП, каза д-р 
иван маджаров, председател 
на българския лекарски съюз. 
По думите му разходите за 
здравеопазване са инвести-
ции, а не икономия, и трябва 
да се убедят политиците в тази 
теза. друг проблем у нас е ог-
ромната пропаст между млади 
и възрастни лекари, добави 
д-р маджаров и посочи, че се 
изискват сериозни решения за 
преодоляване на застрашава-
щата кадрова криза през след-
ващите 5-10 години.

тържества, посветени на Националния праз-
ник 3 март, ще има в цялата страна. 

Община русе организира тържествена церемо-
ния и празничен концерт под наслов "с българия 
в сърцето". Концерт-спектакълът ще се състои на 
2 март в доходното здание. 

Участие в него ще вземат гвардейският от-
ряд към Общинския младежки дом, възпитаници 
на НУи "Проф. В. стоянов" от класовете по ак-
тьорско майсторство и театрално студио "мас-
ка", квартет "слънце", балетът при държавната 
опера, Камерният ансамбъл "Енигма" и др. На 3 
март пред Паметника на свободата ще започне 
тържествената церемония в чест на Националния 
празник. 

свещеници от русенската света митрополия 
ще отслужат празничен молебен. В церемонията 
ще вземат участие Почетна рота от русенския гар-
низон и Общинският духов оркестър с диригент 
маестро димчо рубчев. 

На 1 и 2 март община троян ще раздаде 145  
национални знамена на троянци, които искат да 
поставят на видно място в своя дом българското 
знаме. идеята е градът да се обагри в цветовете на 
българския трикольор. Надеждата е тази инициа-
тива да се превърне в ежегодна традиция.

Община левски ще отбележи празника с тър-
жествен концерт на младите таланти на откритата 
сцена пред общината. 

В село Козар белене на площада ще оживее 
българската традиция за пречистващата сила на 
огъня, която ще бъде пресъздадена от самодейна-
та група за автентичен фолклор към читалището. 
На 2 март в Народното читалище "георги Парца-
лев - 1091" ще има концерт с участието на само-
дейни колективи.

Празнична церемония ще има на 3 март и пред 
мемориала на загиналите руски воини и българ-
ски опълченци в община "тунджа". архимандрит 
димитрий ще отслужи заупокойна молитва за да-
лите живота си за Освобождението на българия. 

Отворена за поклонение ще бъде и църквата 
"св. александър Невски" - първият храм-памет-
ник, издигнат в чест на руско-българската бойна 
слава. 

тази година Община "тунджа" ще отбележи 
Националния празник и със съвместна инициати-
ва с регионалния исторически музей в ямбол.

Националната пациентска ор-
ганизация предлага наблюдение 
на по-голям брой редки заболява-
ния при новородените. "Колкото 
по-рано се постави диагноза, тол-
кова по-голямо е след това качест-
вото на живот", заяви зам.-предсе-
дателят на организацията с ресор 
"редки болести и трансплантации" 
Наталия маева по повод светов-
ния ден на редките болести, който 
се отбеляза вчера.

По данни на Националната 
генетична лаборатория в момен-
та у нас се правят три задължи-
телни скринингови изследвания 
на бебетата, като само едно от 

тях е за наличие на рядко забо-
ляване - за фенилкетонурия. В 
германия и дори в северна ма-
кедония изследванията за редки 
болести при новородените са в 
пъти повече.

От пациентската организация 
настояват за създаване на Наци-
онална стратегия за хората с ред-
ки болести, за да не се работи на 
парче. Не е ясно колко са хората 
с такива заболявания у нас заради 
непълните регистри за отделните 
болести. Не се знае и каква част 
от тях получават финансиране за 
лечението си от НЗОК и колко са 
принудени да го плащат сами, ко-

гато заболяването не е в списъка 
на редките болести на здравното 
министерство.

до една година у нас ще се 
прилага лекарство срещу ред-
ките генетични остри порфи-
рии, информират от столичната 
университетска болница "свети 
иван рилски". Очаква се новият 
медикамент, който вече се из-
ползва в саЩ, да бъде одобрен 
и в българия.

Емблематични сгради на ня-
колко места в страната бяха осве-
тени в цветовете на световния ден 
на редките болести - синьо, зеле-
но, розово и лилаво.

В гоце делчев бяха от-
крити социални жилища, 
ремонтирани по европро-
ект. той е финансиран по 
Оперативната програма 
"региони в растеж" 2014-
2020 г. и е на стойност от 
близо 2 млн. лева, от кои-
то почти 300 000 лева са 
от националния бюджет. 

с тези средства е из-

вършена цялостна рекон-
струкция на неизползва-
емата общинска сграда в 
бившата казарма и приле-
жащото дворно простран-
ство, като са обособени 
30 социални жилища.

Водосвет на новата 
придобивка направи Не-
врокопският митрополит 
серафим, който пожела 

много хора в нужда да се 
възползват от нея и да по-
лучат нов шанс в живота.

В своето обръще-
ние кметът на община 
гоце делчев Владимир 
москов заяви, че това е 
един от очакваните, но 
и трудни за реализира-
не проекти в последните 
години. Причината е, че 

проектирането му е за-
почнало преди няколко 
години, когато икономи-
ческата ситуация в стра-
ната е била различна. В 
хода на реализацията му 
цените на всички строи-
телни материали вече са 
били доста по-високи, 
което е било истинско 
предизвикателство.

Българите имат достъп
до 1/3 от новите терапии
Заповечеиновативнолечениесанужнипромени
взаконодателството,смятатфармацевтичнифирми

 

 

 

 

 

 

Здравната вноска трябва да се вдига плавно, докато достиг-
не 12%, заяви д-р Иван Маджаров, председател на БЛС. Спо-

ред него българите са най-бедните в Европа, с най-ниската 
здравна вноска, а разходите в здравеопазването са същите, 
каквито са в останалите европейски държави. “Дори сегаш-

ната вноска от 8 на сто не е реална заради групите гражда-

ни, на които държавата плаща и тя не е в пълния размер”, 
припомни той. Според д-р Маджаров, ако се повиши нивото 
на здравната вноска, това би намалило претенциите, че се 
налага доплащане при оказване на медицинска помощ.

Лекари поискаха 
по-висока здравна вноска

Русе, Левски 
и община „Тунджа“ 
отбелязват 
тържествено 3 март

Организации настояват за повече 
изследвания за редки болести

В Гоце Делчев откриха социални 
жилища по европроект
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Във връзка с високите цени в тър-

говските вериги служебният вицепре-

миер по управление на европейските 
политики и еврофондове атанас Пе-

канов обясни, че правителството не е 
обсъждало въвеждането на таван върху 
цените. той обяви вчера, че ще се взе-

мат “меки” мерки. 
“ако те не дадат резултат, е възмож-

но служебното правителство да спре по-

мощите за големите компании и индус-

трията”, заяви Пеканов пред БтВ.
има злоупотреба с търговско по-

ложение при формирането на цените 
на храните. това пък заяви пред Бнт 
председателят на държавната комисия 
по стокови борси и тържища Владимир 
иванов. според него много търговци 
вървят към свръх рентабилност и това 
изкривява пазара.

според иванов е необходимо спеш-

но държавата да постави като абсолютен 
приоритет развитието на земеделския 
сектор, а малките производители да фор-

мират обединения, с които да противос-

тоят на едрите търговски капитали. 
“България има потенциал да храни 30 

млн. души и трябва да използваме това. 
съответно, трябва обединение на земе-

делските производители като противо-

действие на големия търговски капитал. 
я, си представете сега да имаме една 
обща аграрна камара и млечен борд, кой-

то да направи магазини в цялата страна. 
какво ще се случи с пазара - дали ще са 
същите цените”, посочи той.

икономистът от кт “Подкрепа” 
Ваня Григорова коментира, че у нас 
има спекула и таванът на цените е едно 
от възможните решения на проблема.  
“има очевидно договаряне между голе-

ми търговски вериги, така че да поддър-

жат сравнително високи цени по опре-

делени механизми. и да виним, и да не 
виним кЗк, обаче, очевидно тя не може 
да сложи подслушвателни средства на 
собствениците на големите вериги. Хо-

рата в бранша се познават много добре, 
чисто приятелски също, и те няма как 
да не си говорят и обменят информа-

ция”, посочи тя.
междувременно стана ясно, че на 

търговските представители на България 
зад граница е разпоредено да събират 
данни за цените на над 20 основни хра-

нителни продукта, сред които брашно, 
олио, ориз, боб, захар, прясно и кисело 
мляко, масло, краве сирене, кашкавал, 
яйца и месо. търговските ни предста-

вители ще следят цените в големите 

хранителни вериги в седем европейски 
държави - Германия, австрия, Фран-

ция, румъния, Гърция, Чехия, Хърватия, 
както и в по-малки търговски обекти в 

същите страни. данните ще се обработ-

ват и съпоставят с цените в търговските 
обекти в България, като цялата информа-

ция ще бъде публична.

30% от търговците на дребно са убедени, че в следващите три ме-

сеца цените ще продължават да растат. това сочат данните на нси. 
те са от традиционното изследване за бизнес климата, като общо по-

казателят се подобрява с 1,4% през февруари спрямо януари. 
Предприемачите в четирите наблюдавани сектора - търговия на 

дребно, услуги, строителство и промишленост, очакват продължа-

ващ ръст на цените. При услугите 20% от мениджърите дават подо-

бен отговор. При търговията на дребно - отговор за по-високи цени 
са дали 30,2 на сто от анкетираните, които подчертават, че свиването 
на потреблението вече е проблем пред бранша. 

В строителството очакванията за по-високи цени се споделят от 
близо 32% от предприемачите, докато при промишлеността - малко 
над 17%. Във всички сектори водещ проблем е несигурната иконо-

мическа среда, следван от недостига на работна ръка.  
междувременно стана стана известно, че общият индекс на це-

ните на производител се понижава с 2,2% през януари 2023 г. спрямо 
предходния месец. През декември беше регистриран ръст от 3,4%. 
спадът на заводските цени през първия месец на 2023 г. се дължи на 
енергетиката, където поевтиняването е с 8,3%, докато в добивната 
промишленост е отчетен ръст от 3,2%, и в преработващата промиш-

леност - с 1,1%.
Цените на производител обаче нарастват с 16,8% през януари 

2023 г. в сравнение със същия месец на 2022 г. заради поскъпването 
в енергетиката с 21,7%, съобщи нси. 

на годишна база увеличението на производствените цени в пре-

работващата промишленост е с 14,4%, а в добивната - с 10,7%. В пре-

работващата промишленост значително повишение има в производ-

ството на хранителни продукти - с 25%.

Украйна може да купи оборудването за аЕЦ 
“Белене” и ще изпрати технически екипи, които 
да проучат детайлно въпроса. това става ясно от 
съобщение на министерството на енергетиката. 
служебният министър росен Христов е диску-

тирал темата със своя украински колега Херман 
Халущенко по време на неформалния Енергиен 
съвет, който се провежда в стокхолм.

В представената наскоро визия за развитие-

то на електроенергийния сектор на България до 
2050 г. е посочено изграждането на нови ядрени 
мощности. тогава енергийният министър ко-

ментира, че се проучват различни опции за реа-

лизацията на плановете, а финансово те зависят 
от много фактори, включително и използването 
на оборудването или части от оборудването за 
аЕЦ “Белене” от западен изпълнител по своята 
технология - Westinghouse или друг.

от агенцията за ядрено регулиране (аяр) 
са коментирали пред investor.bg, че има подобен 
опит - в иранската аЕЦ “Бушер”. строителство-

то на централата започва от Siemens през 70-те 
години на миналия век. договорът обаче беше 
разтрогнат заради санкциите на Запада срещу 
техеран и централата беше довършена от ру-

ската “росатом”. Експертите от аяр обаче по-

сочват, че макар и технически възможно, реално 
изпълнението на подобен проект в България е 
много малко вероятно.

В Швеция, която е ротационен председател 

на Ес, Христов коментира още и вероятни санк-

ции срещу руския ядрен сектор. “Въпреки че 
диверсифицирахме доставките на свежо ядрено 
гориво, все още имаме зависимост по други ас-

пекти, като части и информационни услуги, за 
дейността на аЕЦ “козлодуй” с русия”, комен-

тира още той.
По време на двустранната среща украинският 

енергиен министър е заявил желание за участие 
в проучването за търсене газ в региона, органи-

зирано от България. “това е много важен въпрос 
за нас, затова ще се присъединим към проучва-

нето”, каза той. 

Франция изгражда съюз 
от проядрени държави, които 
да се застъпят за разширяване 
на ядрената енергия в Евро-

пейския съюз. този въпрос ще 
бъде обсъден от министрите 
на енергетиката на държавите 
членки. Френският енергиен 
министър агнес Пание-рунаш 
покани вчера 12 други страни 
в кулоарите на срещата, за да 

обсъдят създаването на ядрен 
съюз, съобщава Euobserver.

“Бих искал да ви напомня, 
че ядрената енергия предста-

влява 25% от европейското 
производство на електроенер-

гия”, каза Пание-рунаш. “това 
ще бъде един от важните нис-

ковъглеродни енергийни из-

точници след вятърната и слън-

чевата енергия, който ще ни 

помогне да постигнем въгле-

родна неутралност”. тя обяс-

ни, че срещата ще бъде повод 
за обсъждане на “изследвания, 
верига на доставки и проблеми 
с ядрените отпадъци”.

Присъстващите ще са тра-

диционно проядрени членове, 
като румъния, България, сло-

вакия, Чехия, Унгария, Полша, 
словения и Финландия. наско-

ро присъединилата се Хърва-

тия, плюс Холандия, италия и 
Швеция, също ще присъстват.

това е последният ход в 
продължаващия спор с Гер-

мания, която постепенно пре-

махва ядрената енергия и чи-

ито преговарящи подчертаха, 
че ядреното електричество не 
трябва да се приравнява на 
тока, получен от слънцето и 

вятъра. среща следва интен-

зивното френско лобиране за 
включване на ядрената енер-

гия в неотдавнашните правила 
на Европейската комисия за 
екологичен водород, който се 
произвежда с електричество, 
получено от вятър и слънце, 
но сега позволява и ядрена-

та енергия като източник на 
енергия.

Франция подготвя европейски ядрен съюз

30% от търговците твърдят, 
че цените ще растат

Украйна иска оборудването за АЕЦ „Белене”

Ректорите се съхраняват на площадката, 
определена за изграждането на АЕЦ “Белене”.

Режат помощите за бизнеса, 
ако храните не поевтинеят
Таванвърхуценитеможедареши
проблемасъсспекулата,смятаексперт

Според шефа на ДКСБТ Владимир Иванов  
много търговци реализират свръхпечалби
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оценявана на 33,1% от офи-

циалния БВП, сивата икономи-

ка в България е най-голямата в 
Европа според проучване, про-

ведено от департамента за ико-

номически и научни политики и 
политики за качество на живот 
по искане на комисия от Евро-

пейския парламент.
след България се нареждат 

Хърватия (29,7%) и румъния 
(19,0%), доста над останалите 
страни, чиито сенчести иконо-

мики се равняват на под 23% от 
БВП. ако след икономическата 
криза от 2008-2009 г. делът на 
неформалната икономика в ев-

ропейските страни постоянно 
намаляваше, то през последни-

те три години, в контекста на 
избухването на пандемията и 
войната в Украйна, той значи-

телно се е увеличил, сочи евро-

пейският анализ.

според най-новите изследва-

ния равнището на сивата иконо-

мика в България е намаляло от 
2003 г., когато е било 35,9% до 
29,6% през 2017 г., се посочва в 
доклада, но през 2018 г. започва 
да се покачва отново, за да дос-

тигне 32,4% през 2021 г. и 33,1% 
през 2022 г.

“смята се, че основните 
двигатели на този ръст са мак-

роикономическите показатели 
като равнището на безработица 
и БВП на глава от населението. 
огромните публични разходи 
за инфраструктура, субсидии-

те за бизнесите и специалните 
трансфери за физическите лица, 

които доведоха до значително 
увеличение на БВП, в съчетание 
с намаляване на безработицата, 
се очаква да спомогнат за нама-

ляване на размера на сивата ико-

номика в повечето европейски 
държави и оиср през следва-

щите години”, твърдят авторите 
на проучването.

ако в Германия, австрия и 
дания данъчната тежест (пряка 
и непряка) е основната причина 
за сивата икономика, то в румъ-

ния, италия и Гърция определя-

щите фактори са високото ниво 
на независим труд, безработица-

та и отношението към данъците, 
както и към косвените данъци. 

“от първостепенно значе-

ние е да се разбере, че създава-

нето на допълнителна стойност 
за официалната икономика 
може да се постигне преди 
всичко чрез официализиране 

на сивата икономика. Борбата 
със сивата икономика е по-
ефективна, когато незаконни-

те дейности се преместват от 
неофициалния в официалния 
сектор на икономиката, а не 
когато се премахват”, посочват 
авторите на изследването.

според тях липсата на до-

верие в държавните служители, 
лошото качество на законода-

телството за бизнеса, данъчната 
политика, както и държавната 
подкрепа за предприемачите, 
наред с относително високите 
социални вноски, корупцията, 
политическата нестабилност, 
относително високото данъчно 
облагане и несигурността по 
отношение на регулаторните по-

литики - всичко това допринася 
за растежа на сивата икономика.

Коментар на стр. 8

Без излишен оптимизъм започва 
годината за малкия и среден бизнес 
у нас. докато инфлацията расте, а 
страхът от рецесия се засилва, тър-

говците и Хорека (хотели, ресторан-

ти, кафенета) секторът остават при-

теснени от настоящето и несигурни 
за бъдещето, показва проучване на 
Glovo. Близо половината от учас-

тниците в изследването твърдят, че 
са в “режим на оцеляване”, а едва 25 
на сто от тях предвиждат значителен 
растеж до края на 2023-а. 

Промяната в потребителските 
навици след пандемията и послед-

валият икономически спад са ос-

новната причина за тревога. като 
непосредствено предизвикателство 
повече от половината от анкети-

раните посочват свитите разходи 
на клиентите (57%) и инфлацията 
(54%), а близо три четвърти се при-

тесняват за бъдещите печалби.  
Преобладаваща част от участни-

ците (88%) в проучването са убеде-

ни, че за да останат конкурентни на 

пазара, трябва да познават добре по-

требителските нужди. според 76% 
от запитаните, в бъдеще клиентите 
ще искат още по-голям избор и по-
персонализирани услуги. Близо 40 
на сто пък са забелязали, че съвре-

менните консуматори се интересу-

ват повече от опита си при поръчка 
на храна онлайн, отколкото от пре-

живяването във физическите обек-

ти. 32% смятат  оптимизацията на 
доставките за решаваща за бъдеще-

то на техния бизнес.

наемите на двустайните апар-

таменти в софия остават стабилни 
през последните месеци и са между 
240 евро и 550 евро, а на тристайни-

те са от 350 евро до 1000 евро, по-

казват данни на компания за недви-

жими имоти. най-високи са наемите 
в кварталите “изток”, “Лозенец”, 
“иван Вазов” и идеалния център. 
По-достъпни квартали са “надеж-

да”, “Люлин” и “обеля”. трудно 
може да бъде посочен среден размер 
на наемите в столицата, защото те са 
в много широк диапазон. но най-чес-

то договорите за наем се сключват 
около 400-420 евро за двустайните, 
и около 500-600 евро за тристайните 
апартаменти, коментират брокери.

В центъра на столицата наемът 
за 3-стаен имот с добро местополо-

жение и с допълнителни удобства, 
като паркомясто и ново обзавежда-

не, обичайно надхвърля 1000 евро на 
месец. това се дължи на дефицита на 
качествени оферти на пазара, смятат 
брокери. При излизане на пазара на 
хубав апартамент много бързо се на-

мира наемател.
сред наемателите има както мно-

го българи, така и чужденци. най-
често чужденците работят в големи 
компании и докато са в страната ис-

кат да живеят в хубав дом на удобно 
за тях място. а конкретният размер 
на наема за тях не е от решаващо 
значение при избора на имот.

50% от малкия бизнес трудно оцелява 

България с най-голям дял 
сива икономика в Европа
Тясеизмервас33,1%отбрутниявътрешенпродукт

средните лихвени про-

центи в България продъл-

жават да пълзят нагоре и 
в началото на новата 2023 
г. така средната лихва по 
ипотечните кредити, от-

пускани от банките в Бъл-

гария, достига 2,61%, или 
с 0,1 пункт нагоре спрямо 
месец по-рано. Цената 
на по-малките бизнес за-

еми до 1 млн. евро също 
расте леко, докато тази за 
по-големите - над 1 млн. 
евро - се вдига малко по-

чувствително.
Лихвите по жилищ-

ните кредити обърнаха 
посоката си от края на 
лятото насам в унисон с 
решенията на Европей-

ската централна банка за 
повишаване на основния 
лихвен процент. така на-

пример статистиката на 
Българската народна бан-

ка вече показва, че сред-

ната лихва по ипотечните 
заеми достига 1-годишен 
връх. Въпреки това тя ос-

тава в орбита на рекорд-

но ниските лихви, които 
в исторически план бъл-

гарската икономика видя 
през лятото на миналата 
година.

средните лихвени 
проценти по жилищните 
кредити в евро също се по-

вишават до 3,85%, което е 
най-високото ниво от фев-

руари 2019 г. като цяло 
обаче ипотечните заеми в 
евро са рядкост на българ-

ския пазар. другият осно-

вен вид заем за домакин-

ствата - потребителските 
кредити - поевтиняват, 
което се случва традици-

онно след празничния по-

следен месец от годината, 
свързан с повече покупки 
и по-големи разходи. така 
лихвата на заемите за по-

требление се връща на 
нивото от ноември. Успо-

редно с ръста на лихвите 
по кредитите върви и на-

растването на лихвите и 
при спестяванията. 

Лихвите продължават да растат

Наемите в София - над 1000 евро за тристаен

честито!

роден на 1 март 1933 г. в с. дъбравино, общи-

на аврен, област Варна.
активно се включва в развитието на социа-

листическото земеделие в своя роден край, като 
специалист по зоотехника и като ръководител на 
трудови колективи в областта на селското сто-

панство.
В младежките си години е член на комсомол-

ската организация. от 1958 г. е член на БкП, а 
след това продължава членството си в БсП, като 
винаги се е изявявал като активен и авторитетен 
партиен и обществен деятел и организатор в мно-

го избори и политически инициативи. дългогоди-

шен общински съветник от БсП в община аврен. 
и до ден днешен, независимо от достолепната си 
възраст, продължава да работи за ветеранското 
движение в БсП и за делото на Партията, и да от-

стоява социалистическата идея.
ЖЕЛАЕМ ТИ ЗДРАВЕ  
И ЩАСТЛИВИ ДНИ!

От Областния и Националния съвет  
на Движението на ветераните в БСП

ЧЕСТИТ ЮБИЛЕЙ!  
АСЕН ГЕОРГИЕВ ГЕОРГИЕВ

навършва 90 години!
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Китайският астронавт Фей Чжунлон работи в открития Космос извън орбиталната космическа станция “Тянгонг”. 
Снимката е разпространена от китайската агенция Синхуа. Пекин обяви, че скоро ще започне да обучава 
чуждестранни астронавти за пътувания до наскоро завършената си орбитална космическа станция

снимкибта

Лидерите на Сърбия и 
Косово мълчаливо са одо-

брили плана на ЕС за норма-

лизиране на двустранните 
отношенията в дългосрочен 
план, заяви дипломат №1 
на ЕС Жозеп Борел, който 
водеше разговорите в Брюк-

сел.
Борел заяви пред репор-

тери, че президентът алек-

сандър вучич и премиерът 
албин Курти “се съгласи-

ха, че не са необходими 
допълнителни обсъждания 
на предложението на Евро-

пейския съюз”. той не даде 
подробности за разговорите, 
а каза само, че “ще е необ-

ходима още работа” и два-

мата лидери ще се срещнат 
отново. На репортерите не 
бе позволено да задават въ-

проси.
в отделно изявление ву-

чич каза, че се е надявал, че 
ще успеят да се споразумеят 
за някои компромиси, “но 
г-н Курти не беше готов за 
това”. От своя страна Курти 
заяви, че двамата лидери са 
приели текста, но “сръбска-

та страна не е готова да го 
подпише”.

На добър и еднопосочен 
път сме към нормализира-

не на отношенията между 
Косово и Сърбия, заяви 

впоследствие албин Кур-

ти, предаде КосоваПрес. 
между Белград и Прищина 
е постигнато споразумение 
да не се променя текстът на 
предложението на ЕС, под-

крепено от Германия, Фран-

ция, Италия и СаЩ, и двете 
страни ще започнат прегово-

ри по плана за изпълнение, 
пише в. “Коха диторе”.

в Прищина уточниха, че 
договореният текст е “между 
страните (Косово и Сърбия), 
които взаимно се признават 
за равностойни, а договоре-

ността е постигната върху за-

читане на суверенното равен-

ство на държавите, на тяхната 

независимост, автономия и 
териториална цялост. догово-

реността гарантира взаимно-

то признаване на документи 
и държавни символи между 
Косово и Сърбия, утвържда-

ването на постоянни мисии и 
гаранции, че никоя от страни-

те не представлява и не дейст-

ва от името на другата в меж-

дународната сфера. Сърбия 
се задължава да не пречи на 
членството на Косово в меж-

дународни организации.” 
Премиерът на рСм ди-

митър Ковачевски е готов 
да бъде домакин на следва-

щата среща вучич-Курти на 
18 март. 

Сърбия и Косово са
одобрили плана на ЕС
Предстоят преговори как да се изпълнят договореностите
междудветестрани,коитосепризнаватзаравностойни

Жител на град Норман 
в щата Оклахома оценява щетите, 
нанесени от торнадата и силните 
бури, ударили щата

румънските власти обискираха 85 адреса в столицата Бу-

курещ и седем окръга в рамките на операция срещу лица, за-

подозрени в организирането на престъпна група и трафик на 
мигранти, предаде аджерпрес. Обиските са по повод четири 
наказателни дела.

През 2022 г. румънски и чуждестранни граждани са сфор-

мирали четири престъпни групи. те осигурявали временно 
приютяване на мигранти на различни места в страната и след 
това ги превозвали нелегално към Централна и Западна Европа 
с цел получаване на материални ползи.

Засечени и спрени са 40 нелегални превоза и са установени 
над 800 нелегални мигранти, отправили се към страни от ЕС.

Румъния разби банди
за мигрантски трафик

въоръжен палестинец уби израелски моторист на окупира-

ния Западен бряг, предадоха агенциите. Стрелецът е открил огън 
от автомобила си срещу кола на израелец близо до палестинския 
град Йерихон. той продължил да шофира и стрелял по втора 
кола, като улучил мотоциклетиста. Израелската армия е поста-

вила пропускателни пунктове и издирва нападателя, избягал с 
колата си. Убийството стана само ден след като двама израелци 
бяха убити от друг въоръжен палестинец на Западния бряг, а в 
отговор еврейски заселници подпалиха десетки коли и сгради в 
палестински град. това са най-ожесточените сблъсъци от десе-

тилетия. По-рано Израел изпрати още стотици войници на За-

падния бряг, за да възстановят реда.

Ново убийство 
на Западния бряг

Изявленията на бившия посланик 
на СаЩ в русия джон Съливан за пла-

новете на русия да използва химически 
оръжия в донбас се разглеждат  като на-

мерение на Съединените щати и техни-

те партньори да извършат провокация 
с токсични химикали в Украйна. това 
заяви руският ген. Игор Кирилов. Спо-

ред него подготовката за провокацията 
“тече с пълна сила”. На 10 февруари 

химическите вещества били доставени 
в Краматорск във вагон на влак, при-

дружен от чужди граждани. 16 запеча-

тани метални кутии с химикалите били 
натоварени в кола. Кутиите имали зна-

ци и маркировка за отровни вещества, 
включително за химикала BZ, който е 
забранен от член 1 от Конвенцията за 
химическите оръжия. товарът се прид-

вижил към фронтовата линия. 

Боевете в Бахмут “стават все по-
сложни”, призна президентът на Ук-

райна володимир Зеленски. Украински 
командир също отбеляза, че ситуация-

та в града е “изключително трудна” 
поради непрестанните руски атаки, 
информира Си Ен Ен. Най-малко 2500, 
ако не и 12 000 украински войници са 
обкръжени в Бахмут, съобщи австрий-

ското издание Exxpreso.at.

Русия подозира САЩ за химическа провокация

Отложиха делото 
за побоя над Пендиков 

Основният съд в Охрид отложи 
делото срещу Илия Спасески - еди-
ния от участниците в побоя срещу 
Християн Пендиков, секретар на 
местното сдружение “Цар Борис 
Трети”. Защитата на Спасески обя-
ви, че не разполага с всички събрани 
доказателства.

58% от руснаците 
са доволни от живота си

Проучване на Общоруския цен-
тър за изследване на общественото 
мнение показва, че 58 на сто от рус-
наците са удовлетворени от живо-
та си, предаде ТАСС. За една година 
делът им е нараснал с 10%. Частич-
но задоволство изразяват 24%, не са 
удовлетворени 17%. 59 на сто смя-
тат ситуацията в страната като 
цяло за добра, а на противоположно 
мнение са 33 на сто.

Ново споразумение 
след Брекзит 

Великобритания и ЕС договориха 
ново споразумение по въпроса за про-
мяната на т.нар. Северноирландски 
протокол. Отпадат проверките на 
стоки, внасяни в Северна Ирландия. 
Британската провинция ще остане 
под юрисдикцията на ЕС, а Лондон 
ще продължи да спазва повечето 
правила на ЕС.

Откраднаха архива  
на ливанската държавна 
новинарска агенция

Неизвестни лица разбиха офиси-
те на ливанската държавна новинар-
ска агенция и откраднаха сървърите, 
на които са се съхранявали нейните 
архиви. Те са се намирали в сграда в 
центъра на столицата, разположе-
на срещу централната банка и в съ-
седство с МВР. В архивите е имало 
материали и снимки от 1961 г.

Северно сияние 
в Западна Европа

Редкият феномен, типичен за 
най-северните части на Скандинав-
ския полуостров, освети небето над 
Белгия, Франция и Нидерландия. Той 
се дължи на електрически частици 
от Космоса, навлизащи в горния слой 
атмосфера на Земята с много висо-
ка скорост.

Сняг на остров Майорка
Бурята “Жулиет” удари среди-

земноморския остров Майорка с вие-
лици, снежна покривка и температу-
ри от -2 градуса. “Жулиет” донесе 
сняг и в райони от континенталната 
част на Испания.
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Въпреки успехите, ко-

ито се отчитат у нас през 
последните години, се 
оказа, че България огла-

вява още една незавидна 
класация в Европа - за раз-
мера на сивата икономика. 
според международно, а 
не българско проучване, 
тя представлява над 33% 
от БВП на страната. 

Понятията “икономика 
в сянка” и “сива икономи-

ка” дойдоха у нас с т.нар. 
демократичен преход. с 

тях се описва стопанската 
дейност, която без зна-

чение дали е законна или 
незаконна, не се отчита от 
националната статистика. 
Има твърдения, че в го-

дините на големи проме-

ни в началото на 90-те на 
миналия век у нас сивата 
икономика е играла и по-

ложителна роля, защото 
чрез нея хората на прак-

тика успяваха да оцеля-

ват. Нейното съществува-

не е донякъде неизбежно. 
Няма как, когато гледате 
в двора си домати и да-

дете няколко от тях на съ-

седа за салата, той да впи-

ше това в годишната си 
данъчна декларация като 
доход и да плати данък, 
като изчисли стойността 
на зарзавата по пазарните 
цени на дребно във време-

то, когато сте му го дали. 
това е прекалено и не 
може да стане, защото раз-
ходите за контрола на по-

добна стопанска дейност 
ще надхвърлят ползите. 

доматите, подадени 
през оградата, не са про-

блем. Проблемът е, че две 
трети от хората у нас вяр-

ват, че икономиката в сян-

ка е най-краткият път за 
забогатяване. Проблемът 
е и, че нейното съществу-

ване с годините почти бе 
официализирано. Борбата 
с нея се изразява главно с 
традиционни проучвания 
на една бизнес организа-

ция, след които обаче не 
следва нищо съществе-

но. доказа го последното 
международно изследва-

не, което би трябвало да 
ни приземи. 

азбучна истина е, че 
хранителна среда за сива-

та икономика са високи-

те данъци, непосилните 
осигуровки и лобистките 
закони. Един от начините 
да се установи наличието 
й е като се следят потреб-

лението и декларираните 
доходи. ако потреблени-

ето рязко надвишава офи-

циално обявените доходи, 
това твърдо означава на-

личие на сенчест бизнес. 
Оказва се, че обще-

ството няма еднозначно 
критично отношение към 
сивата икономика. според 
проучване на Института за 
изследване на обществата 
и знанието при БаН, пред-

ставено неотдавна, около 
една трета от българите са 
склонни да дадат подкуп, 
а около половината са го-

тови да нарушават зако-

ните. България уж е най-
бедната държава в Ес, но 
е на челно място по брой 
на луксозни автомобили 
на човек, които с обикно-

вена заплата не се купу-

ват. явно изсветляването 
на икономиката е само на 
книга, а рискът за ослепя-

ване от нейната чистота е 
силно преувеличен.

Димитър  
Денков

Политическата коректност има ярък словесен и 
цветови израз. Така често се стига дотам, че тъж-
ното става смешно и разваля доброто впечатление, 
което е трябвало да се направи дори тогава, когато 
целта е само бърза печалба през сетивен стрес. Не 
по-рядко смешното се превръща в противно и осу-
етява събуждането на чувства, за чиято възбуда 
са се ползвали ярки цветове, патетични реклами и 
постмодерни исторически гърчове. Тия дни това 
може да се види в мартеници, продавани тук-там 
из центъра на София, споделяни в снимки из т.нар. 
социални мрежи и рекламирани от “инфлуенсъри” 
като начин за събиране на помощи за Украйна. За-
това мартениците са в синьо-жълто, някои вървят 
и със зелена плетка; за най-недосетливите може да 
се ползва портретче на Зеленски. Помагат и отго-
ворни медии, чиито студия цветово и звуково изра-
зяват патетична съпричастност, отказвайки се от 
иначе тъй милите приказки за плурализъм в тълку-
ването на факти и събития. 

Не че това е нещо ново с оглед на спомена за 
времената, когато червеното в мартениците беше 
заменяно със синьо, а особено облагодетелствани-
те от т.нар. комунизъм станаха антикомунисти и 
смениха приказките за големия брат с тия за новия 
вечен цивилизационен избор - пак от векове за веко-
ве. Не че е и нещо лошо да се събират средства за 
пострадали от война и помощи за бегълци от разру-
шени градове и села. Но като при всяко добро наме-
рение с тъпо изпълнение ефектът от използването 
на традицията с крещящо в конюнктурността си 
послание е обратен. Нищо не пречи помощи да се 
събират и с продажби на червено-бели мартеници; 
нищо не говори по-добре за подкрепа на страдащи 
от ненатрапчиво състрадание, което бяга от по-
литкоректно неофитство, или, казано по старо-
му, от политическо гьозбояджийство. Последното 
обаче е типично за нашата история и ако се състо-
еше само в промяна на цветове, нещата биха се оп-
равили бързо и лесно. Но тази промяна се изразява 
в приказките, оправданията и решенията за все по-
истински цивилизационни избори, правени обикнове-
но от тия, чиито деди и родители са имали съвсем 
други ориентири.

При подобни промени усетът за история и при-
личие се замества от стремежа към бърза изгода, 
която сякаш позволява всичко със забравата и дори 
забраната на миналото: преименувания на градове, 
села и улици, рушене на паметници, пренаписване на 
учебници, отказ от родова традиция и търсене на 
индивидуално спасение в емиграция и с basic English, 
доста по-лесен от езици с падежи, обичайни за пре-
дишните ни все вечни съюзници.

Синьо-жълтите мартеници ще минат и ще за-
минат като всяко конюнктурно използване на цве-
тове и символи. Те обаче са пореден, макар и лек 
симптом за хронична историческа болест, която 
със сигурност ще се обостри на 3 март, когато не 
само политкоректно ще се настоява да се сменят 
представите за поробители и освободители, но и да 
се смени денят на Националния празник: нещо вина-
ги ново, правилно и все пак същото.

Синьо-жълти 
мартеници

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

Приоритетно

АНАТолИйсТАНКУлов

Изсветляваненакнига

детското здравеопаз-
ване е национален приори-

тет. И задължение на всяка 
цивилизована държава. 

детското здравео-

пазване отново бе обект 
на официална дискусия. 
Отново по инициатива 
на неправителствена ор-

ганизация. Пореден знак, 
че приоритетът е прио-

ритет на... гражданския 
сектор. Някъде в здрав-

ното министерство се 
пишела стратегия за дет-

ското здравеопазване, но 
се оказва, че никой нищо 
не знае за нея. да пишат, 
щом ги влече. 

същественото се 
случва в живота, докато 
се пишат стратегиите. 
раждаемостта намалява, 
децата стават все по-мал-

ко. Намалява и детската 
смъртност, но не толко-

ва, колкото се очаква при 
толкова малко деца. спо-

ред статистиката в район 
Х не е регистрирана дет-

ска смъртност от рак, но 
в района няма онкоотде-

ление. Парадокс, нали?
детското здравеопаз-

ване е част от разменната 
монета на царстващите 
клинични пътеки, които 
осигуряват препитание-

то на медицинските слу-

жители и на лечебните 

заведения. 
Всяка дискусия, всяко 

обсъждане в парламента 
през последните години 
води до задънена улица. 
Както е с бъдещата от 
над 40 години национал-

на педиатрична болница. 
Значи приоритетът е на 
хартия. Как да е иначе? 
Унищожено и незамене-

но с друго е училищното 
здравеопазване. 

Цената на лекарства-

та за деца са безбожно 
високи.

Неонатологиите чакат 
на кувьози само от даре-

ния. да, в дарителството 
няма нищо лошо, защото 
е човещина, то трябва да 
подпомага работата на 
държавата. Проблем е, 
когато дарителството е 
принудено да прави това, 
което трябва да е държав-

на грижа.

Педиатрите са мал-

ко, застаряват. младите 
искат не просто добро 
заплащане, а възможност 
за развитие, защото само 
така ще могат да лекуват 
качествено. 

а какъв е проблемът 
детското здравеопазва-

не да премине на фи-

нансиране към мЗ, т.е. 
към държавата? Както 
е спешната помощ, ин-

тензивните грижи? Ка-

къв е проблемът част от 
стойността на детските 
лекарства да поеме дър-

жавата?
детското здраве е 

при оритет и наистина 
няма политическо раз-

ногласие по този въпрос. 
Проблемът е, че няма по-

литическа воля приори-

тетът да е приоритет, а не 
набор от букви и дума в 
поредната стратегия.

  �
Аида ПАНИКЯН

  �
Евгени ГАВРИЛОВ
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“По времето, когато аз бях вице-
премиер и министър на икономиката 
и индустрията, не е имало сигнали, че 
се вършат злоупотреби в тецовете, и 
няма как да има, защото това е в сектор 
“Енергетика”.” така лидерът на БсП 
корнелия нинова коментира проверка-
та на Европейската прокуратура в Бъл-
гария. И продължи: “но имаше доста-
тъчно публични сигнали, граждански 
протести за замърсяване на въздуха и 
многократни оплаквания на граждани. 
тази акция е дори закъсняла, но тряб-
ва да се направи и да се понесе отго-
ворност, ако има нарушение на закона. 
особено що се отнася до екологията, 
здравето на хората и чистотата на въз-
духа”, каза още тя в ефира на БтВ.

По думите й фактът, че досега ни-
кой не е наказан, означава, че българ-
ската прокуратура не си е свършила 
работата. “допускам, че е имало много 
сигнали, но дори и да не са били до тях, 
е можело да се самосезират от граж-
данските протести”, смята лидерът на 
социалистите.

нинова обяви, че БсП сама се е 
оздравила и въпреки всички шумни 
изказвания до момента никой от заяви-
лите, че напускат, не е подал молба за 
напускане на партията. Идеята на пар-
тията е да обедини хората около идеи 
и каузи, а не всеки да си гони личния и 
кариеристичния интерес.

За битката с джендър 
идеологията

Поради въпроса с Истанбулска-
та конвенция и джендър идеология-
та БсП се отдалечава от ценностите 
на европейската левица. “такъв спор 
имаме с Партията на европейските со-
циалисти и той ще продължи. докато 
съм председател на Българската социа-
листическа партия, българските социа-
листи няма да приемат Истанбулската 
конвенция. децата и семейството са 
нашият ценностен избор”, категоричен 
е лидерът на БсП.

нинова обясни и защо тази тема 
стана толкова актуална точно сега: 
“Преди две седмици ЕП прие да възло-
жи на съвета на Европа да ратифици-
ра Истанбулската конвенция от името 
на всички държави членки. дори от 
името на тези, които не сме съгласни 
- това сме шест държави. ние имаме 

конституционно решение, което забра-
нява трети пол, освен мъж и жена, то-
ест социалния пол, както е записано в 
конвенцията. на това получих отговор 
да си променим вътрешното законода-
телство. За нас децата и семейството са 
ценност. уважаваме хората с различна 
сексуална ориентация, но защитаваме 
семейството и децата”, посочи тя.

По думите й опасността се крие във 
възможността непълнолетните сами да 
избират пола си. “от 18 години нагоре 
човек може да се самоопределя и ние 
ще защитаваме тези хора, ще ги пазим 
от хомофобия, но до 18 години недейте 
да карате децата сами да избират какъв 
пол са, или че са родени в чуждо тяло”, 
призова нинова.

тя припомни, че в последните дни 
на парламента благодарение на БсП 
беше отхвърлен Законът за домашно-
то насилие. “В него имаше текстове, в 
които се възлага на неправителствени 
организации да подготвят учебните 

програми за деца в тази посока. Има 
всякакви сигнали в Европа какво се 
случва и аз смятам, че това ни чака и 
нас, ако не вземем мерки навреме”, 
предупреди лидерът на социалистите.

За поскъпването,  
цените и доходите

За БсП инфлацията, цените и дохо-
дите остават най-важната тема. “дока-
захме го и по време на управлението, 
доказахме го след това в парламента и 
сега в предизборната кампания. При-
помням, че благодарение на участието 
на БсП в правителството децата са на 
безплатни детски градини и ясли, сега 

ще имат и безплатни учебници. мла-
дите семейства получават обратно да-
нъците, които са платили - за едно дете 
600 лева, за две - 1200. майчинството 
и детските се увеличиха. работниците 
и работещите бедни получиха увели-
чение на минималната работна запла-
та, пенсионерите - увеличени пенсии. 
Първо място по индустриално про-
изводство в Европа, замразени цени 
за домакинствата през зимата за ток, 
помощ за икономиката - над 200 лева 
таван на тока. това е лицето на БсП и 
ние от това няма да отстъпим”, катего-
рична е тя.

“БсП е последователна и след-
ва своите линии, а другите партии да 
правят каквото искат”, подчерта ни-
нова и допълни: “ние се борим с Ис-
танбулската конвенция от пет години. 
Исторически винаги сме били за мир и 
против войната. Исторически сме со-
циалната, лява партия, която защитава 
доходите на хората и се бори с нера-
венствата и бедността. така че ако дру-
ги, нови партии, имат същите линии 
на поведение и политики, това е техен 
избор”, посочи тя.

За спекулата и споровете  
с веригите

По отношение на високите цени 
нинова припомни, че партията има 
много остри спорове с търговските ве-
риги за първи път през 2015 г. “тогава 
внесохме и се прие законът, в който 
определен процент от стоките в мага-
зина трябва да са с български произ-
ход, защото ние защитаваме национал-
ния интерес, родното производство, 
икономика и земеделие”, обясни тя и 
продължи: “Що се отнася до времето, 
когато бях министър, говорят фактите. 
тогава имахме две спекулативни ситу-
ации - бензинът и олиото. овладяхме 
ги и двете. тогава нямаше такъв ръст 

на цените, какъвто е сега”, припомни 
тя и определи сегашното повишаване 
единствено със спекула.

нинова даде доказателство, че в 
БсП са разумни, опитни и последова-
телни: “Преди две години предложи-
хме закон за спекулата, на който обаче 
президентът наложи вето. след това не 
успяхме да го преодолеем. В момента 
смятаме, че правилното временно ре-
шение е таван на цените на храните 
от малката потребителска кошница 
- мляко, месо, олио, захар, кашкавал, 
сирене, хляб.” По думите й това е евро-
пейска мярка, която работи в Испания, 
унгария, Гърция и Франция, и рано 
или късно и в България ще се стигне 
до това.

За политиката  
на БСП след изборите

По отношение възможните конфи-
гурации след изборите нинова обясни: 
“Ще изчакаме да видим резултатите и 
кои партии с какви проценти ще вля-
зат. след това ще решим какво да пра-
вим след вътрешнопартийни допитва-
ния - поредното доказателство, че сме 
най-демократичната партия. каквото 
решат членовете на БсП, това ще на-
правим”, заключи лидерът на българ-
ските социалисти.

Корнелиянинова:

Има спекула. 
Решението 
е таван на цените

До момента никой 
от заявилите, че 
напускат, не е подал 
молба за напускане 
на партията

“

“

БСП е 
последователна 
и следва своите 
линии, а другите 
партии да правят 
каквото искат

ДокатосъмпредседателнаБСП,
българскитесоциалистинямада
приематистанбулскатаконвенция

За нас децата и семейството са 
ценност. Уважаваме хората с различна 
сексуална ориентация, но защитаваме 
семейството и децата

“
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Какво ще промени еврото?

усилията на държава-
та да обясни на българите 
смисъла на еврочленството 
и как ще стане въвеждането 
на общата европейска ва-
лута са доста позакъснели. 
доскоро целта за въвеждане 
на еврото бе 1 януари 2024 
г. - след 10 месеца. дори 
при новата дата за влизане в 
еврозоната - 1 януари 2025 
г., няма много време.

Превалутиране

“В месеците преди въ-
веждането на еврото граж-
даните ще бъдат насърчава-
ни да депозират възможно 
най-много левови банкноти 
и монети в банкови смет-
ки. като се има предвид, че 
всички средства в левове по 
сметките ще бъдат превалу-
тирани безплатно в евро на 
датата на въвеждане на ев-
рото, считано от този ден, 
трансакциите за безкасово 
плащане ще се извършват 
само в евро”, посочват БНБ 
и мф.

Превалутирането озна-
чава физически обмен на 
левове в брой за евро и пре-
изчисление на цените, депо-
зитите, заемите, финансо-
вите инструменти и другите 
балансови позиции от ле-
вове в евро. Превалутира-
нето ще се извършва чрез 
прилагането на неотменимо 
фиксирания валутен курс 
от 1,95583 лева за 1 евро. 
Превалутирането на цени и 
парични единици от левове 
в евро ще се извърши чрез 
прилагане на пълния ци-
фров размер на фиксирания 
курс на преобразуване, т.е. 
използване на всичките пет 
знака след десетичната за-
петая. Получената сума ще 
се закръглява до два знака 
след десетичната запетая 
на базата на третия знак 
след десетичната запетая в 
съответствие със следното 
математическо правило за 
закръгляване. когато тре-
тият знак след десетичната 
запетая е по-малък от пет, 

вторият знак след десетич-
ната запетая ще остава не-
променен. когато третият 
знак след десетичната за-
петая е равен или по-голям 
от пет, вторият знак след 
десетичната запетая ще се 
увеличава с едно, обясняват 
от БНБ.

Сметките

от датата на членство 
на България в еврозоната 
всички видове сметки - раз-
плащателни, депозитни, 
текущи бюджетни сметки, 
спестовни, набирателни, 
ликвидационни и др. смет-
ки в местни банки, както и 
платежни сметки при други 
доставчици на платежни ус-
луги (платежни институции 
и дружества за електронни 
пари), ще бъдат еднократ-
но, автоматично и безплат-
но превалутирани в евро. За 
тези сметки няма да дейст-
ва преходен период. това 
означава, че още от първия 
ден на приемане на еврото 

титулярите ще могат да те-
глят от левовите си сметки 
само евро, независимо дали 
тегленето ще става чрез 
атм/Пос устройство или 
в офиса на банка, платежна 
институция или дружество 
за електронни пари.

от датата на въвеждане 
на еврото БНБ ще обменя 
безплатно, в неограничено 
количество и без ограниче-
ние във времето банкноти и 
монети от левове в евро по 
официалния валутен курс 
1,95583 лв. зa 1 eвpo. През 
първите шест месеца от да-
тата на въвеждане на еврото 
в България банките и “Бъл-
гарски пощи” Еад ще обме-
нят безплатно на каса банк-
ноти и монети от левове в 
евро по официалния валутен 
курс. През следващите шест 
месеца банките ще продъл-
жат да обменят банкноти и 
монети от левове в евро, но 
ще имат право да налагат 
такса за тази услуга.

след изтичането на пър-
вите 12 месеца от въвеждане 
на еврото банките и “Бъл-
гарски пощи” Еад могат 
да преустановят услугата за 
обмяна на банкноти и моне-
ти от левове в евро в брой. 
През първия един месец от 
датата на въвеждането на 
еврото в България левът и 
еврото ще бъдат в обраще-
ние едновременно, като и 
двете валути ще бъдат със 
статут на законно платежно 
средство (т.нар. период на 

двойно обращение на лева и 
еврото). след изтичането на 
този един месец еврото ще 
остане единствената валута 
на страната ни. Едномесеч-
ният период ще спомогне да 
се осигури постепенен пре-
ход към новата валута.

Ресто

През първия месец от въ-
веждане на еврото гражда-
ните ще могат да плащат и в 
двете валути в търговските 
обекти и центрове за услу-
ги. В този период търговци-
те ще имат задължение да 
връщат рестото на клиен-
тите си единствено в евро. 
само в случай на обективна 
невъзможност търговецът 
ще има право да върне ос-
татъка в брой в левове или в 
левове и евро.

Един месец след като 
съветът на Ес вземе реше-
ние за приемане на еврото 
в България, ще влезе в сила 
изискване за задължително 
обозначаване на цените ед-
новременно в левове и евро. 
това задължение ще про-
дължи да бъде в сила 12 ме-
сеца от датата на приемане 
на еврото. двойното обозна-
чаване на цените ще важи и 
за публичните органи. 

Данъците и заемите

след като еврото стане 
официална валута, всич-
ки данъци, такси и други 
плащания към държавата и 
общините трябва да се из-
вършват в евро. Изключе-
ние от това правило ще се 
прави в периода на двой-
ното обращение на лева и 
еврото, т.е. един месец от 
датата на въвеждане на ев-
рото. след датата на въвеж-
дане на еврото в България 
възстановяването на недъл-
жимо платени или събрани 
преди въвеждането на ев-
рото суми за данъци, дър-
жавни или общински такси, 
задължителни осигурител-
ни вноски, глоби и иму-
ществени санкции, и други 
публични задължения ще 
се извършва в евро.

Всички заеми, първона-
чално отпуснати в левове, 
или заеми с валутна кла-
уза в евро ще се считат за 
заеми в евро. Няма да се 
допуска въвеждането на 
еврото да се използва като 
условие за предоговаряне 
на клаузи по вече сключени 
договори между банките и 
техните клиенти или като 
основание за други подоб-
ни действия от банките по 
отношение на техните кли-
енти, които биха ги поста-
вили в по-неблагоприятна 
финансова позиция спрямо 
позицията им преди прева-
лутирането. това ще важи и 
за небанковите финансови 
институции, които предос-
тавят кредити на клиенти.

Следпървитешестмесецаприобмянаналевовебанкитемогатдаискаттакси
  �

Евгени ГАВРИЛОВ След като преди няколко дни зам.- председателят на 
Еврокомисията Валдис Домбровскис ни попари надеждите 
и каза, че България не е готова за приемането на еврото, 
БНБ и Министерството на финансите най-сетне започват 
разяснителна кампания за единната валута. В рубрика 
“Най-често задавани въпроси” двете ведомства отгова-
рят на сайтовете си на най-честите питания - как ще се 
превалутират банковите ни сметки, какво ще стане със 
заемите и спестяванията ни, ще се променят ли лихвите, 
как ще се преизчислят заплатите от левове в евро, как ще 
обменят парите в брой...
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Чужденците са възхитени от мартениците ни и с радост ги носят. На снимката - 
авторката с корейка и японци по време на обучение в Сао Пауло, Бразилия

Всяка година на 1 март 
малки и големи се закичват с 
разнообразни мартеници и с 
гордост излизат навън. месе-
ци наред се измислят модели 
и плетат различни варианти 
на Пижо и Пенда, правят се 
гривни, като традиционно се 
преплитат червеният и бе-
лият цвят. Въпреки че през 
последните десетилетия се 
добавят и нови багри, украси 
и каквото предложи въобра-
жението.

Улици, подлези, тротоари 
са покрити с този накит, кой-
то, колкото и обикновен да 
изглежда, в действителност 
ни е много скъп и ни кара да 
обичаме корените си още по-
силно. В детските градини, 
в училищата ръцете са заети 
да направят уникални марте-
нички.
Откъде се е появила 

мартеницата?

Несъмнено има много ле-
генди. Едни от най-известни-
те, които трябва да знае все-
ки българин:

червено-белите украше-
ния идват от времето на хан 
аспарух. Едно от преданията 
е, че той получил дар от сес-
тра си под формата на кит-
ка, привързана към крака на 
лястовица с бял конец. чер-
вената багра била от кръвта 
на птицата, чийто крак бил 
наранен от конеца. Птичката 
пристигнала при хан аспа-
рух точно на 1 март, откъ-
дето води началото си и тра-
дицията на този ден всички 
българи да си даряват черве-
но-бели мартеници за здраве, 
щастие и сполука.

друга легенда разказва, че 
владетелят на прабългарите, 
хан Кубрат, повикал петима-

та си сина и им завещал да не 
се разделят и да бъдат винаги 
заедно. да бъдат силни и да 
не могат врагове да ги напа-
дат и поробят.

след време хазарите на-
паднали прабългарите и пле-
нили дъщерята на Кубрат 
- Хуба. Предводителят на 
хуните предложил на братя-
та й да го признаят за техен 
владетел, тогава да освободи 
сестра им и да им остави зе-
мите. Ханските синове били 
поставени пред трудно изпи-
тание.

Най-големият - баян, при-
знал хазарското владичество 
и останал при пленената си 
сестра. другите тръгнали 
да търсят свободна земя за 
своите племена. Единият се 
отправил на север, а други-
те - аспарух, Кубер и алцек, 
потеглили на юг.

Преди да се разделят, бра-
тята тайно се уговорили с 
Хуба и баян да останат при 
хан ашина, докато намерят 
свободна земя. Уговорили се 
аспарух да им изпрати пти-
ца, вързана със златна нишка 
на крачето, която ще бъде 
знак, за да избягат. братята 
потеглили и оставили плене-
ната девойка и баян в ръцете 
на злия ашина.

след време при Хуба до-
летял гълъб със златен конец 
на крачето. Както се били раз-
брали, Хуба и баян избягали 
от лошия хан и достигнали 
водите на дунав. Не зна-
ели какво да направят. само 
птицата можела да им пока-
же пътя, а те не знаели как 
да преминат на другия бряг. 
баян взел бял конец, кой-
то Хуба вързала на крачето 
на гълъба. Пуснали птицата 
да полети, но в този момент 
се появили преследвачи от 
хунското племе, които запо-
чнали да ги обстрелват. баян 
бил ранен от стрела и начало-

то на конеца, който държал, 
почервеняло от кръвта му. В 
този момент на другия бряг 
на реката се появил аспарух 
с неговите войници. Хуните, 
като го видели, побягнали.

аспарух помогнал на 
Хуба и баян да минат реката. 
Взел конеца от баян и завър-
зал белия му край с червения. 
Закичил всеки от своите во-
ини с късче от този свещен 
конец. след това застанал 
пред войската и признал, че 
той и неговите братя не са се 
вслушали в съвета на баща си 
и така са заплатили с кръвта 
си своето разединение. За-
ръчал червено-белият конец 
никога да не се разкъсва, за-

щото тази окървавена нишка 
завинаги ще свързва бълга-
рите.

чужденци от цял свят се уди-
вляват на мартениците. Харесва 
им мисълта, че те пазят къщата 
от злини, а хората - от болежки и 
уроки. белият цвят символизира 
дълъг живот, в него са втъкани 
чистотата и искреността на от-
ношенията. червеният, освен 
здраве и сила, представлява още 
топлотата, приятелството и вза-
имната обич. Неслучайно много 
наши сънародници, когато оти-
ват в друга държава, приготвят 
задължително няколко мартени-
ци, за да ги раздават. ако случай-
но някой пропусне, винаги има 
решение - навсякъде се продават 
бели и червени конци и набързо 
могат да се направят гривни.

Седмицата от 1 
март е показателна 

за времето през 
цялата година

В някои краища на българия 
наричат седмицата, започваща от 1 
март, броените дни - по тях гадаят 
какво ще бъде времето през годи-
ната. В народните вярвания баба 
марта е олицетворение на месец 
март и на пролетта. според преда-
нията тя е сестра на Голям и малък 
сечко (януари и февруари) и вина-
ги е люта, защото двамата й братя 
всяка година изпиват виното и не 
я оставят дори да го опита. Оттук 
идва и поверието, че баба марта 
трябва да се умилостиви, защото 
настроението й оказва силно влия-
ние върху времето. Когато е засмя-
на, времето е слънчево и топло, но 
ядоса ли се, задухва силен вятър и 

облаци закриват слънцето. 
Широко разпространен е и 

друг обичай - избиране на ден. 
Всеки си намисля определен ден 
до 22 март и по него познава как-
ва ще му е годината - ако денят е 
слънчев, ще е успешна; ако вали 
и времето е лошо - ще има труд-
ности. или мартеницата се слага 
под голям камък и след девет дни 
се проверява под него какви жи-
вотинки са се събрали. Колкото 
са повече, толкова придобивки 
ще получим през годината. дру-
ги я хвърлят в реката, та всичко 
лошо да изтече и да им върви по 
вода.

трябва да свалим марте-
ничката си, ако видим цъфнало 
дръвче, щъркел или лястовичка. 
може да я вържем на цъфнала 
овошка или да я затиснем под 
камък.

Каквото и да правим, където и 
да сме, каквито и хора да ни зао-
бикалят - важното е да съхраним 
и разпространяваме тази наша 
традиция, защото е едно от неща-
та, които ни правят различни, уни-
кални. и е поредното доказател-
ство, че сме дали нещо на света!

Баба Марта бързала,
мартенички вързала
Освендасъхранимчудната
българскатрадиция,голямо
удоволствиедоставяидая
разпространявамепосвета

Таня ГЛУХЧЕВА

СнимкаБлагОвеСтаЦветкОва

СнимкаемилиякОСтадинОва

СнимкамихаелакатеринСка
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Приемът на заявления за 
явяване на изпити за първата 
и втората кандидатстудентска 
сесия на софийския универ-

ситет "св. климент Охрид-

ски" започна в понеделник и 
ще продължи съответно до 
27 март и до 29 май, като ще 
е само онлайн. таксата за явя-

ване на изпит е 30 лв. Първата 
изпитна сесия ще се проведе 
на 1, 2 и 8 април, а втората - на 

3, 4, 10, 11, 17 и 18 юни.
софийският университет 

вече има открит филиал в Бур-

гас. там приемът за специал-

ността "музикални медийни 
технологии и тонрежисура" 
ще е по избор с оценки от 
матура по музика, български 
език и литература, английски, 
както и с оценки от диплома-

та за средно образование по 
музика, информационни тех-

нологии и чужд език. там ще 
има и две магистърски про-

грами - "Християнско пок-

лонничество" и "църковен 
мениджмънт", в рамките на 
Богословския факултет, които 
ще са в задочна форма на обу-

чение. те ще са по два семес-

търа за завършилите специал-

ност, свързана с богословие. 
За незавършилите богословие 
обучението ще е четири семес-

търа, като първата година ще е 
подготвителна, а през втората 
студентите ще избират в коя 
програма да специализират. 

Предварителните изпити в 
Унсс вече започнаха. Пър-

вите бяха на 15-17 февруари, 
като всеки месец до юни има 
тридневна сесия. Във вуза са 
обявени и дати за явяване на 
предварителни изпити във 
формата на матурите. цената 
на един изпит е 60 лева, а за 
всеки следващ - 30 лв.

техническият университет 
в софия също започна кампа-

нията с прием на документи от 
20 февруари. таксата за явява-

не на изпит е 50 лева. канди-

датите имат възможност да 
изберат и къде да се явят. те-

стът по математика през март 
и април може да се решава 
във Варна, дупница, кърджа-

ли, монтана, Плевен, разград, 
стара Загора, Бургас, Велико 
търново, Враца, Правец, сан-

дански, сливен, смолян, тър-

говище и Хасково. редовните 
изпити в тУ са през юни. там 
ще се обучават за първи път 
студенти по педагогика, които 
ще могат да работят като учи-

тели по математика, физика и 
информатика. 

От април започват изпити-

те в Лесотехническия универ-

ситет в софия. те са по мате-

матика, биология и рисуване, 
а заявления се подават от 20 
март. таксата за явяване на 
предварителни изпити е 50 лв.

Първите препитвания вече 
минаха във Великотърновския 
университет в средата на фев-

руари. те бяха по български 
език и литература, английски 
език и история. следващите 
сесии са през април и юни. 
Университетът е първенец по 
привличането на студенти със 
станалата традиционна кампа-

ния "рано рани", която започ-

на още на 1 декември 2022 г. 
кандидатите могат да запазят 
място в предпочитана специ-

алност по електронен път. За 
тази цел те трябва да платят 
такса за обработка на доку-

ментите от 60 лв. Университе-

тът дава гаранции, че мястото 
на кандидата ще се пази до 28 
юни.

Приемът на онлайн заяв-

ления за явяване на кандидат-

студентски изпити започна на 
20 февруари и в Югозападния 
университет в Благоевград. 
там таксата за един конкурсен 
изпит е 30 лева, като препит-

ванията започват на 18 март. 
По традиция последни 

в затварянето на кандидат-

студентската кампания са от 
нАтФИЗ, където подаването 
на документи започва в края 
на август. датите за приемни-

те изпити за следващата учеб-

на година още не са обявени, 
но се очаква отново да са в на-

чалото на септември. 

Снимкабта

 

 

 

 

 

 

 

Оценките от държавните зрелостни изпити ще могат да 
бъдат включени в балообразуването при кандидатства-

не за прием в 48 висши учебни заведения в страната за 
академичната 2023-2024 г. В повечето от тях кандидат-
студентите ще могат да избират дали в бала им да влезе 
оценката от приемния изпит или тази от матурата. 
Само в три университета оценки от матурите няма да се 
вземат предвид - това са НАТФИЗ, Театралният колеж 
“Любен Гройс” в София и Американският университет в 
Благоевград. Оценките от матури не влизат в бала и при 
част от специалностите в Националната музикална акаде-

мия “Проф. Панчо Владигеров”, но при други държавният 
зрелостен изпит по професионална квалификация, положен 
в музикално училище, ще се признава и за приемен. 
В четири висши училища няма да се провеждат кандидат-

студентски изпити, като приемът ще става само с оценки 
от матура и дипломата за средно образование. Това са 
Националната спортна академия “Васил Левски”, Мин-

но-геоложкият университет “Св. Иван Рилски” в София, 
Европейският политехнически университет в Перник и 
Висшето училище по застраховане и финанси в столицата. 
Софийският университет “Св. Климент Охридски” ще 
признава оценките от държавен зрелостен изпит за канди-

датстване в 118 от общо 120 бакалавърски програми.

Оценките от матурите 
влизат в бала  
за прием в 48 вуза

Университетите тръгнаха 
на лов за студенти

С всяка година университетите започват все по-рано канди-
датстудентските кампании. И тази не прави изключение. Още 
от февруари някои започнаха акциите по набиране на най-не-
търпеливите абитуриенти, които бързат първи да заемат сво-
бодните места и да отметнат този ангажимент. 

В същото време още не е ясно колко първокурсници ще при-
емат наесен вузовете. До 10 февруари те трябваше да изпратят 
до Министерството на образованието и науката  предложения-
та си за броя места за обучение през следващата учебна година. 
Заявките им са само за редовна форма по специалности от ак-
редитираните професионални направления и по специалности 
от регулираните професии.

Все пак се очаква в първи курс да бъдат приети около 40 000 
студенти в 38 държавни висши училища за обучение, субсиди-
рано от държавата. 

  �
Деси ВЕЛЕВА

такситезаявяваненапредварителните
изпитисаот30до60лева
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Проф.ВИХРОНИПОПНЕДЕЛЕВ,
художник,преподавателвНХА
Проф.ДОРАХРИСТОВА,
диригентканаансамбъл
“Мистериятанабългарскитегласове”
ЛЮБОМИРДЯКОВСКИ,оперенпевец,
директорнаПлевенскатафилхармония
ПЕТЪР(УТИ)БЪЧВАРОВ,
актьоритвводещ
СТАНКАЗЛАТЕВА,
олимпийскамедалисткаипеткратна
световнашампионкапоборба
ТРЕНДАФИЛВАСИЛЕВ,поет,издател

Литературно четене  
за Трети март

Голям поетичен рецитал, посве-
тен на Националния празник, ще се 
проведе на 1 март, сряда, от 16 ч. в 
Централния военен клуб в София. В 
събитието, което е под патронажа 
на президента на Република България 
Румен Радев, ще се включат със свои 
стихове известни съвременни поети. 
Празничното литературно четене е 
част от проявите, посветени на 145-
годишнината от Освобождението и 
се организира от инициативния ко-
митет за честване на Трети март и 
Съюза на българските писатели.  

„След 3/4 век” е  
новата поетична книга  
на Огнян Георгиев 

Известният поет и композитор 
Огнян Георгиев представя новата 
си поетична книга “След 3/4 век” на 
1 март от 18 ч. в Българския култу-
рен център в София, ул. “Веслец” 13. 
Входът е свободен. Огнян Георгиев е 
роден през 1947 г. Работил е по про-
фесията си инженер химик в продъл-
жение на 15 години. През 1982 г. за 
първи път се изявява като автор на 
поп песен в “Златният Орфей”. До 
1999 г. има девет участия във фести-
вала, печели три награди (две от тях 
- първи) като композитор и автор на 
текст. Носител е и на отличия от 
други национални конкурси. Има за-
писани над 25 песни, голяма част от 
които са включвани в плочи, касети и 
компактдискове. Има издадени пове-
че от 10 книги, както и авторски CD 
с песни и стихове. 

„БНТ Представя” Емил 
Табаков с филма „Тайнството, 
наречено музика” 

Филмът “Тайнството, наречено 
музика”, посветен на един от най-та-
лантливите български диригенти и 
композитори - маестро Емил Табаков, 
ще бъде излъчен на 1 март от 21 ч. в 
портретната документална поредица 
“БНТ Представя”. Разходката през 
богатата и вълнуваща професионална 
биография на диригента ще започне от 
Русе - родния му град, където музикал-
ното училище и операта са възпитали 
не едно поколение успешни музиканти, 
реализирали се на световната сцена. 
Зрителите ще видят как работи един 
безупречен професионалист, който не 
щади усилията и емоциите си на всяка 
репетиция, и ще се докоснат до един 
талант, който умее да разчупва кли-
шета в композирането. Сценарист и 
режисьор на филма е Димитър Шар-
ков, оператор е Пламен Герасимов.

американският докумен-

тален филм на режисьорката 
лиса Имордино Врийланд 
“труман и тенеси: Интимен 
разговор” е големият побе-

дител на осмото издание на 
кинофестивала “Master of Art 
2023”. Филмът спечели награ-

дата “Master of Art - Aurubis 
Award” за най-добър филм за 
изкуство за 2023 г. Отличие-

то от 5000 евро се осигурява 
от традиционния партньор 
на фестивала “аурубис Бъл-

гария”. “труман и тенеси: 
Интимен разговор” спечели и 
наградата за най-добър филм 
в категория “литература”. 
Филмът е интимен и откро-

вен портрет на две светила 
на американската литерату-

ра - труман капоти и тенеси 
уилямс. режисьорката лиса 
Имордино Врийланд е съ-

брала по въздействащ начин 
архивни кадри и снимки, като 
чрез думите на самите писа-

тели пресъздава впечатляващ 
разказ за двама брилянтни 
творци, научи дума от Вера 
Банчева, връзки с обществе-

ността на Ндк.
Хитовият италиански филм 

на режисьора марко Пиани-

джани “Ботичели, Флоренция, 
медичите” спечели наградата 
на публиката, както и отличия-

та за най-красив документален 
филм и за най-добър филм в 
категория “Изобразително из-
куство”.

международното жури 
единодушно избра за най-до-

бър български документален 

филм за изкуство “теодор 
ушев: Невидими връзки” на 
режисьора Борислав колев. 
Чрез баланс между анимация 
и реални кадри, изключите-

лен монтаж и музика, филмът 
на Борислав колев постига 
достоверен и многопластов 
разказ за твореца и неговата 
родина България. традицион-

но тази награда се осигурява 
и връчва от държавния култу-

рен институт към министъра 
на външните работи.

като важен за историята 
филм, журито връчва специ-

ална награда на германската 
продукция “музика под свас-

тиката: маестрото и челистка-

та от аушвиц” на режисьора 
кристиан Бергер. тя спечели и 
наградата за най-добър филм в 
категория “Изкуство и власт” 
- селекция, която по традиция 
се подкрепя от “Овергаз”.

международното жури 
беше в състав Елмар крузе 
(Германия), Натали давид 
(Германия), Грегори монро 
(Франция), Биляна кирилова 
(България), Найо тицин (Бъл-

гария). Наградата за най-добър 
български филм се определя 
от чуждестранните предста-

вители в журито.
младежкото жури (Герга-

на мартинова, селин ариф, 
Борис трушанов) определи 
италианския “джан Паоло 
Барбиери: Човекът и красота-

та” на режисьора Емилиано 
скатарци за най-добър де-

бютен пълнометражен филм 
за изкуство. той е посочен за 
най-добър и в категория “Фо-

тография”.
Фестивалът продължа-

ва до 8 март с прожекции в 
кино “люмиер”, филмотечно 
кино “Одеон”, дома на кино-

то, културния център “G8” и 
Евросинема в софия, както 
и в “Lucky дом на киното” в 
Пловдив и ФкЦ Варна. 

Обявиха наградите 
на „Master of Art”
„ТруманиТенеси:Интименразговор”енай-добрият
филмнатазгодишнотоизданиенафестивала,„Ботичели,
Флоренция,Медичите”спечелипризанапубликата

спектакълът на 
“травиата” от джузе-

пе Верди ще се играе 
на 2 март от 19 ч. в 
стара Загора. т.нар. 
“синя травиата” на 
старозагорската опе-

ра ще оживее с учас-

тието на звезден со-

листичен състав - в 

ролята на Виолета 
ще дебютира амери-

канското сопрано с 
италиански корени 
аубри Баларо, а в ро-

лята на алфред Жер-

мон гостува за първи 
път в стара Загора 
именитият италиан-

ски тенор Емануеле 

д’агуанно. В ролята 
на Жорж Жермон ще 
дебютира талантли-

вият млад баритон 
Йосиф славов. спек-

такъла ще дирижира 
австрийският дири-

гент андрия Павлич. 
Хормайстор - младен 
станев.

Шопенов рецитал на Ве-

нета Нейнска ще се състои на 
1 март от 18,30 ч. в Полския 
институт в софия по случай 
рождения ден на композитора 
- 22 февруари. В програмата: 
24 прелюда, оп. 28 и соната 2 
в си-бемол минор, оп. 35. Вхо-

дът е свободен.
Венета Нейнска завършва 

своето музикално образова-

ние в Южнокалифорнийския 
университет и в училището за 

музика и театър “Гилдхол” в 
лондон. В допълнение на ак-

тивната й дейност като препо-

давател и артистичен директор 
на редица фестивали, Венета 
е солирала на Филхармония 
Острава, Филхармоничния 
оркестър на лодз, както и на 
редица български оркестри, а 
сред множеството й награди 
от международни конкурси е 
Първа награда в конкурса “Бе-

товен Храдец” в Чехия. 

сред последните успехи 
на Венета Нейнска е третата 
награда от конкурса “алексан-

дър тансман” в лодз, Полша, 
където тя изпълнява концерт 
за пиано и оркестър 2 от пол-

ския композитор александър 
тансман с Филхармоничния 
оркестър на лодз и швейцар-

ския диригент лука Пфаф. 
Пианистката e участвала в 
престижни български фести-

вали - “аполония” в созопол 

и “Пиано екстраваганца” в 
софия, и често солира с раз-
лични български оркестри.

Венета Нейнска с Шопенов рецитал в Полския институт

СнИМкаПолСкИИнСТИТуТ

Звезден солистичен състав 
в „Травиата” в Стара Загора

СнИМкаДоСТараЗагора

Аубри Баларо (Лучия), Йосиф Славов (Енрико) 
в “Лучия ди Ламермур”, Стара Загора 2022

колаж“Masterofart”

СнИМкаБнТ



справочник14
2023

сряда
1 март

хороскоп

21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

днес четвъртък петък събота

облачно променливосдъжд променливосдъжд променливосдъжд

максимални максимални максимални максимални

00.10“нашиятследобедсбсТв”
селенапенчукова/п/

01.20“Контра”съсстрахиланге-
лов/п/

02.15 “За историята свободно”
/п/

03.10“дискусионенклуб”свели-
заренчев/п/

04.10 “думата е ваша” - открита
линия/п/

05.10“Хубаваси,татковино”
05.40“нашиятследобедсбсТв”

селенапенчукова/п/
06.50музикаленантракт
07.30“актуалноотденя”/п/
08.05“ляваполитика”салексан-

дърсимов/п/
09.00“студиоикономика”снора

стоичкова/п/
10.00Твпазар
10.15 “думата е ваша” - открита

линия/п/
11.15Твпазар
11.10музикаленантракт
12.00“Хубаваси,татковино”
12.30Твпазар
12.45 “Шевица” с ивайло Шоп-

ски/п/
13.45музика/докфилм
14.00“нашиятследобедсбсТв”

селенапенчукова
15:00Твпазар
15.30новини
16.00документаленфилм
16:25Твпазар
16.30 “думата е ваша” - открита

линия
17.30Твпазар
17.45музикаленантракт
18.00документаленфилм
18.30новини-централнаемисия
19.15“актуалноотденя”
20.00“Заисториятасвободно”
21.00“Контра”съсстрахиланге-

лов/п/
22.05 новини - централна еми-

сия/п/
22.30“актуалноотденя”/п/
23:00Твпазар
23.15 “За историята свободно”

/п/

овен

рак

телец

лъв

БлИЗнацИ

дева

веЗнИ

коЗИрог

скорпИон

водолей

стрелец

рИБИ

8
oC 9

oC 7
oC 11

0C

05.55 денят започва - сутрешен
блоксХристинаХристоваи
симеониванов

09.20 100%будни-сутрешноток-
шоу с надежда иванова и
стефана.Щерев

11.00 Култура.бГ - предаване за
култура с димитър стояно-
вич

12.00 посветаиунас
12.25 новининатурскиезик
12.35 малкиистории
12.45 Телепазаренпрозорец
13.00 последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу/п/
14.00 Телепазаренпрозорец
14.15 “Тренк, малкият рицар” -

анимационенфилм
14.45 “децата от улица “чайка” -

анимационенфилм
15.15 “детективскаагенция“ласе

имая”-твфилм
15.45 Телепазаренпрозорец
16.00 бързо,лесно,вкусно
16.30 светътиние
17.00 българияв60минутисма-

рианавекилска
18.00 посветаиунас
18.30 още от деня - коментарно

предаване
19.00 последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу
20.00 посветаиунас
20.45 спортниновини
21.00 бнТпредставя:Тайнството,

наречено музика. маестро
емилТабаков

22.00 “да надживееш ескобар” -
твфилм/13епизод/(16)

23.00 посветаиунас
23.25 “Хайказавълци”-твфилм/5

серия/
00.25 светътиние/п/
00.55 100%будни-сутрешноток-

шоу с надежда иванова и
стефана.Щерев/п/

02.30 Култура.бГ - предаване за
култура с димитър стояно-
вич/п/

03.25 Туризъм.бг/п/
03.55 “детективскаагенция“ласе

имая”-твфилм/п/
04.25 посветаиунас/пот20.00ч./

06.00“Тазисутрин”-информаци-
онно предаване с водещ
ЗлатимирЙочев

09.30“предиобед”-токшоусво-
дещидесиславастоянова
иалександърКадиев

12.00 bTV новините - обедна
емисия

12.40“Комицитеиприятели”/п./-
комедийношоу

13.30 “стани богат” /п./ - куиз
шоу

14.30“огледаленсвят”-сериал
15.30премиера:“опасниулици”-

сериал,с.16
17.00bTVновините
17.30 “лице в лице” - публици-

стично предаване с воде-
щаЦветанкаризова

18.00 “станибогат” - куизшоус
водещмихаилбилалов

19.00 bTV новините - централна
емисия

20.00 премиера: “опасно изку-
шение”-сериал,с.5еп.16

21.00“ергенът”-романтичнори-
алити,с.2

23.00bTVновините-къснаеми-
сия

23.30“Татенца”-сериал,еп.53
00.30“Катонакино”-предаване

закино
00.40 “столичанивповече” -се-

риал,с.5еп.3
01.40“скъпинаследници”-сери-

ал,еп.109
02.40“предиобед”/п./-токшоу
04.35 “огледален свят” /п./ - се-

риал
05.30“лицевлице”/п./

06.00 “Здравей, българия” - су-

трешенблок

09.30 “на кафе” - предаване на

NOVA

12.00 новинитенаNOVA

12.30 “еднажена”-сериенфилм

13.30 “остани с мен: Завинаги”

(премиера)-сериал

15.00 “не ме оставяй” (премие-

ра)-сериенфилм

16.00 новинитенаNOVA

16.10 “пресечна точка” - публи-

цистичношоу

17.00 “семейнивойни” - телеви-

зионнаигра

18.00 “Голямото преследване”

(премиера)-телевизионна

игра

19.00 новините на NOVA - цен-

тралнаемисия

20.00 “Кошмари в кухнята” - ри-

алити

21.00 “единзадруг”(премиера)-

риалити,сезон4

23.00 новинитенаNOVA

23.30 “безкрайност”(премиера)-

сериал,сезон2

00.30 “черниятсписък”-сериал,

сезон6

01.20 “престъпни намерения” -

сериал,сезон2

02.00 “песента на живота” - се-

риенфилм

03.40 “останисмен:Завинаги”-

сериал/п/ 

05.20 “пресечна точка” - публи-

цистичношоу/п/

Приемайте нещата с 
открито сърце и спокой-
ствие. Бъдете сигурни, че 
днес всичко ще е наред.

Опитайте се този ден да 
не се лутате в мислите си. 
Ще установите колко бър-
зо ще свършите работа.

Ако имате тайни от бли-
зък човек, споделете ги, 
това ще ви донесе голямо 
облекчение.

Царствената ви осан-
ка отдавна е оценена от 
близките ви, не се напря-
гайте да я изтъквате.

Двойнствената ви при-
рода не ви дава мира, но 
трябва да хванете единия 
път - направете избор.

При пословичната ви под-
реденост, все някой ще ви 
подразни, но не може да 
оправите целия свят.

Умереност и баланс - 
това са силните ви ка-
чества. Днес ще ви бъдат 
от особена полза.

Разчупете малко своята 
аскетичност, отпуснете 
се, започва пролетният 
месец март.

Не подозирайте всички в 
таен заговор - така ще се 
разберете с колегите си 
значително по-лесно.

Бъдете по-самоуверени 
днес, плановете ви ще се 
осъществят много леко и 
успешно.

Стреляйте смело, ако сте 
се прицелили в по-висока 
длъжност, в този момент 
имате силата да влияете.

Парични постъпления ще 
ви изненадат и зарадват, 
използвайте ги разумно и 
рационално.

православенкалендарскръбнавест

Целият им достоен живот бе отдаден на семейството, 
социалистическата идея и обществото!

да е светла паМетта ИМ!
                                                                                                            Деца и внуци      

въЗпоМенанИе
през март 2022 г. се навършват



14 годИнИ без нашата майка
цветана Мангова

(1918 - 2009) 
родена в гр. Лом 

33 годИнИ без нашия баща
Иван Мангов

(1914 - 1990)
роден в гр. килифарево

Църкватапочитана1мартсв.прпмчцаевдокияИлиополска(вечертавеликопо-
вечериесканонанасв.андрейкритски,IIIчаст)

отбогатаилекомислена
женаевдокиясепревърна-
лавревностнахристиянка

веднъж един монах на
име Герман, връщайки се в
свояманастиротпоклонение,
спрялданощувавсирийския
градилиопол.познатхристи-
янингоприелимудалмалка
стая, в която монахът прека-
рал нощта. преди да легне,
той дълго се молил с глас и
челсв.писание.

до неговата стая, само
през една стена, живеела
жена, известна със своята
красота, голямо богатство и
лекомисленживот.Тясеиме-
нувалаевдокия.сбляскавата
сикрасотапленяваламладите
момци,получавалаоттяхбо-
гатидаровеиживеелавгрях,
разкошивеселие.Катосесъ-
будилапрезнощта,тячулаче-
тенетоимолитватанаГерман.
думитемузастрашниясъди

завечнитемъкиизпълнилиду-
шатайсбезпокойствоистрах.
немогладазаспиисутринта
раноповикалаинокаигопо-
молила да й разкрие цялата
истина за вечните мъки на
грешницитеизаспасението.

евдокиямуразказалаце-
лиясиживотигомолелада
янаучикакдаполучиотбога
милост.слушаласвнимание
думитенаГерман.Тоймногой
говорилзабожиетомилосър-
дие,засилатанапокаянието.
следтовасиотишъл,аевдо-
киязаповядаланаслугитеси
данепускатпринеяникогои
сезатворилавстаятаси.

следседемдниГермансе
върнал.евдокиябилаотслаб-
нала и се изменила поради
бдениеипостояннамолитва.
нонебеснарадостсияелана
бледото й лице. Тя решила
да посвети целия си живот
наслуженебогуиприеласв.
Кръщение. предала всичко-

тосиимуществозаползана
църквата.

помолила Герман да я
отведеведнаобител,където
благочестиви жени служели
богу, и се поселила при тях.
скороигуменкатасепомина-
лаиевдокиябилаизбранана
нейно място. Когато римски-
ят ператор адриан (117-138)
предприел гонение против
християните, евдокия била
осъденанасмъртипосечена
смечв126г.
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230;РостиславаИванова-233;ЮлияКулинска-224
икономика:маякалпачка-Йовановска-
завеждащотдел-246;ЕвгениГаврилов-246
Свят:ТаняГлухчева-220
култура:вилианаСемерджиева-завеждащотдел-
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ЕвгенияКрушева,ПетяРогачева,СпаскаВенева
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отговоринакръСтоСловицата

отБроЙ40

водоравно:
лекота.Искренов/Божидар/.Селище.Калма-

ри.ленин/Владимир/."Рио".Фиш.Капки.Ко.леи.
Со.С.Б.Ма.Рев."Косколето".Мандолина.Ает.Ни.
Дуо.Разград.лико."Тоан".лозе.Атмосфера.Ол.
Бланка."ТА".лви.Ос.Ара.Ботко.Клиника.Акра.
ОАР. Ятак. Бронз. Умник. Ива. Рамки. ОИТ. Ув.
Капо.Ат.Агнати.Етер.ИТА."Аор".Колони.Овни.
РС.Сотиров/Николай/.Инозит.Статика.

отвЕСно:
Бесене.Ани.локомотиви.Кен.Ирник.Асла-

ни."ТНН".Молив."Ед".Оан/Клод/.Ирит."АиО".
Тин.Свод.Ткан.САЩ.По.лу.Мария.Угари.Ера.
Киото.Активност.Пи.Илион.Оса.Аав/Евалд/.Ар.
Скок.Сараф. "Ка".С.С.Яка.Иск.Анетол.Кикот.
"РлФ".Боаз.Рат.Бра.Ота. Гемия.легла.Кара-
пелит. Наш /Уилям/. Метро. локомотори. Бор.
КАТ.Азов.РНК.Енок.Вино.Отдели.Ази.Рива/
луиджи/.
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сряда
1 март

10

Гледайте

Футбол
по Диема спорт
22.00 ливърпул - уулвърхемптън

по Диема спорт 2
21.45 Ман Юнайтед - уест Хем

по Диема спорт 3
21.45 Арсенал - Евертън

по Нова спорт
21.55 Шефилд Юн - тотнъм

по макс спорт 3
21.00 Хееренвеен - Фейенорд

по макс спорт 4
19.15 Нант - ланс
22.00 Марсилия - Анеси

по макс спорт 1
тЕНис
12.00 турнир в Дубай (мъже)
2.00 турнир в Акапулко (мъже)

XXI кръг
Пирин - Черно море 0:1 Илиев 

(11-д); снощи: Левски - Лудогорец.

Резултати

Лионел меси спечели 
наградата за най-добър фут-
болист за 2022 г. на ФИФа. 
мегазвездата на световния 
футбол заслужи приза “The 
Best”, след като изведе ар-
жентина до световната тит-
ла. На финала “гаучосите” 
биха Франция след дузпи.

В анкетата право на глас 
имаха селекционерите и ка-
питаните на националните 
обори, по един журналист 
от държава, като беше пус-
ната и анкета сред феновете. 

меси събра 52 точки, като 
победи съотборника си в 
ПсЖ Килиан мбапе (44 т.), 
а трети е актуалният носи-
тел на “Златната топка” от 
реал Карим Бензема (34).

селекционерът на Бълга-
рия младен Кръстаич наре-
ди тройката така: Бензема, 
Лука модрич (Хърв, реал) 
и меси. а капитанът Кирил 
десподов даде вота си за 
мбапе, Бензема и меси.

При медиите български-
ят представител Боян Бойчев 

е познал победителя. Втори е 
Бензема, а трети модрич.

“За мен е огромно удо-
волствие да съм номиниран с 
Килиан и Бензема. да спечеля 
наградата значи много и няма 
как да не благодаря на всич-
ки мои съотборници. Всеки 
един от тях заслужава тази 
награда, защото ми помогна-
ха да сбъдна мечтата си”, за-
яви 35-годишният меси, кой-
то получи наградата за трети 
път след 2009 и 2019 г.

В церемонията участва и 

Христо стоичков, който на-
гради най-добрата треньор-
ка. “За мен беше огромна 
чест. Благодаря на ФИФа 
и джани Инфантино, че ме 
направиха част от шоуто. 
Честито на всички награ-
дени”, обяви Камата. той 
връчи приза на най-добрата 
треньорка сарина Вигман 
(Нид), която изведе англия 
до европейската титла.

Най-добър треньор е 
Лионел скалони, извел ар-
жентина до третата светов-
на титла. Негови подглас-
ници са Карло анчелоти 
(реал) и Хосеп Гуардиола 
(ман сити).

При жените за втора по-
редна година призът грабна 
алексия Путеяс (Исп), която 
изпревари Бет мийд (анг) и 
алекс морган (саЩ).

Наградата “Пушкаш” 
за най-красив гол събра 11 
номинации, от които три от 
женския футбол и една от 
футбола сред инвалидите. 
Именно човек с увреждания 
спечели приза. това е мар-
чин Олекси от Варта Познан 
(Пол), който е с ампутиран 
крак и играе в първенство за 
хора с увреждания.

Церемонията в Париж 
отбеляза и загубата на три 
големи фигури за световния 
футбол - Краля Пеле, сини-
ша михайлович и джанлука 
Виали.

Лудогорец уреди тодор 
Неделев в последния ден на 
трансферния пазар. Нацио-
налът на България води фи-
нални преговори с “орлите” 
в софия, които снощи гос-
туваха на Левски.

Халфът ще замени в със-
тава на шампионите Каули 
Оливейра, който бе прода-
ден в бразилския Баия. Не-
делев се завърна в игра след 
тежката контузия в главата 
по време на лагера на на-
ционалния отбор в Грузия 
миналия юни. тогава той се 
подложи на операция и жи-
вотът му едва беше спасен.

От началото на сезона 
тошко игра и в трите мача 
на Ботев Пд от първенство-
то. Лудогорец няколко пъти 
през годините бе близо до 
Неделев, но така и не успя-
ваше да го привлече. Футбо-
листът винаги е твърдял, че 
у нас ще играе само за “ка-
нарите”. 

димитър Кузманов (№204 в све-
та) записа фамозен обрат на старта на 
“Чалънджър”-а в Пуне, Индия ($130 
000). третата ни ракета спаси шест 
мачбола и елиминира квалификанта 
макото Очи (яп, №535) с 5:7, 7:6 (1), 
6:2. срещата продължи 3,17 часа.

29-годишният пловдивчанин 
пропиля аванс от 5:3 в първия сет, 
в който левичарят от азия реализи-
ра обрат със серия от четири поред-
ни гейма. Кузманов допусна ранен 
брейк пасив във втората част, а при 
3:5 навакса изоставане от 15:40 при 
собствен сервис, като отрази общо 
шест мачбола. той успя да пробие за 
5:5, а след това спечели категорично 
тайбрека, за да изравни резултата. В 
третия сет българинът направи се-
рия от пет поредни гейма, за да три-
умфира.

Кузманов спечели $2105 и 9 т. за 
ранглистата, а за място на 1/4-фина-
лите очаква по-добрия от макс Пър-
сел (авл, №123) и мукунд сасику-
мар (Инд, №399).

Цска 1948 взе бразилец  
от Динамо киев

ЦсКА 1948 привлече сидклей Фе-
рейра Перейра. бразилецът е на 29 г. и 
играе като ляв бек. той идва от Дина-
мо Киев. Защитникът обаче не е играл 
за украинския гранд от 2020 г., отко-
гато е преотстъпван на Коринтианс, 
ПАоК и Куяба. За Динамо бекът има 
33 мача, в които отбелязва три гола 
и асистира за още три. “бразилският 
футболист се отличава със силен ляв 
крак, завидна бързина, добър дрибъл 
и нюх към реализирането на попаде-
ния”, обявиха “червените”.

Берое подписа с „кариока”
берое привлече Клайдер Маше-

до. бразилецът веднага се включи в 
подготовката на тима. За послед-
но той е играл в Гремио Еспортиво 
Анаполис. тимът се състезава във 
втора дивизия на щата Гояс. Маше-
до е на 24 години. Роден е в Маринга, 
бразилия, но притежава и италиан-
ски паспорт. играе като централен 
защитник и дефанзивен халф. Досега 
е носил екипите още на бразилските 
Депортиво бразил и сао Хосе.

БФс наказа саша илич  
за два мача

бФс наказа тежко треньора на 
ЦсКА саша илич. сърбинът получи 
петия си жълт картон през сезона 
при 1:0 над септември сф и бе санк-
циониран за следващите два мача. 
спецът ще гледа от трибуните до-
макинството на локо Пд в събота 
и символичното гостуване на ЦсКА 
1948 в следващия кръг. илич ще пла-
ти и глоба от 800 лв. Наставникът 
бе санкциониран по-рано през сезона 
заради третото си официално пре-
дупреждение. Есента той пропусна 
мача на “Армията” с ЦсКА 1948 
(2:1). В негово отсъствие край тъчли-
нията ще застане един от помощни-
ците му - Милорад Пекович или Велич-
ко Капланович. “Червените” трябва 
да платят и 3300 лв. заради поведе-
нието на своите фенове на Национал-
ния стадион. бФс глоби с по 1000 лв. 
още Арда, ботев Пд и Пирин.

накРатко

СнимкиБТА

Шефът на ФиФА Джани инфантино награждава 
големия победител лео Меси (вляво)

Меси е №1 
на ФИФА
килианмбапеикаримБензема
саподгласницинааржентинеца,
Стоичковнаграждава

Христо стоичков връчва приза за победителката при треньорките сарина Вигман

Мико с фамозен 
обрат в Индия

Лудогорец уреди Тодор Неделев


